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«Бәйтерек» тұрғындары 
мектепке зәру

Балетке бишілер ерте жас-
тан �атысады. �рі оларды� 
сах на да�ы дәурені де �те 
�ыс �а болады. �йткені дене-
лері �атпай т�р �анда сахнада 
емін-еркін билей алуы м!м-
кін. Олар жасы келіп, �артай-
�анша билеп ж!ре алмайтыны 
аны�. Оны� да себебі бар: әр 
би о�айлы�пен келмейді. 
#ан шама жатты�у жасай ды. 
Арасында ��лап, жара �ат-
танып та �алуы м!мкін. Оны� 
!стіне денсаулы�ы да сыр 
бере бастайды. Барлы�ы бір-
дей м��алім бола алмасы 
бел гілі. Сонда не істемек?

Рас, қазір елімізде балет мек-
теп  тері к�птеп ашылып жатыр. 
Олар дың к�бі балет ұстазы қыз-
метін ат қаруы мүмкін. Болмаса, 
бишілер шәкірт тәрбиелеп, жеке 
мектеп ашатын шығар. Бірақ зей-
нет жасына дейін сахнада жүре ала 
ма?

БИШІЛЕРДІҢ 
НЕГІЗГІ К�СІБІ – БИ

#нертану ғылымының канди-
даты, профессор Тойған Ізім би-
ші  лердің ұзақ уақыт сахнада жүре 
ал  майтынын айтып отыр. Ғалым: 

«Бір кездері биші, балет әртісте рі-
нің зей нет жасын �згерту туралы 
ұсы ныс к�терілген. Бірақ ол ұсы-
ныс күйінде ғана қалды. Себебі 
әнші, вокалистер, музыканттар, 
цирк әр тістеріне де зейнет жасын 
қайтару керек болады деп, заңға 
�згеріс енгізген жоқ. Бірақ 20 жыл 
еңбек �тілі болса, оның жұмыстан 
шығуына болады. Яғни, белгілі бір 
пайызда еңбекақы т�ленеді екен. 

Оның �зі болар-болмас ақша, 
яғни 30 бен 60 мың теңгенің ара-
сында ғана. Ұзақ уақыт сахнада 
жүрген бишілерге обал болды. 
Тізең басылмайды, бел ауырады. 
Омыртқа орнынан қозғалады. 
Менің мойын омыртқам қозғалып 
кеткен. К�п бишілер омыртқадан 
жарақат алып қалады», – дейді. 

#азір интернет техноло-
гияларды� дамуына және 
синтетикалы� есірткілерге 
с� ранысты� тым артуына 
бай ланысты есірткі саудасы 
т!рлене т!суде. Б�л бір жа�ы-
нан есірткіні� за�сыз айна-
лымында жа�адан психобел-
сенді заттарды� пайда бо-
луы мен де ты�ыз байланысты. 
Сауданы� басым б�лігі ин-
тернет д!кендер, әлеуметтік 
желілер, киви-әмиян сия�ты 
�осымшалар ар�ылы ж!зеге 
асырылады. Соны� ішінде 
аноним Telegram каналдар 
ар�ылы тарату �атты беле� 
алып отыр.

 
810-НАН АСТАМ САЙТ 

БҰҒАТТАЛДЫ
Осы орайда ішкі істер ор-

гандары интернет кеңістігіндегі 
құқыққа қайшы контенттерді 
бұғаттау мақсатында тұ рақты 
түрде мониторинг жүргізіп келеді. 
Анықталған интернет ресурстарға 
сер верден ішінара ағыту түрінде 
шаралар қолданылуда. Нәти-
жесінде, жүйе қол данушылары 
олардың қызметтеріне қол жеткізе 
алмай қалып, к�птеген клиен-
тінен айырылған мұндай «онлайн 
сау дагерлердің» беделіне нұқсан 
келеді екен. Бұл мақсатта Ішкі 
істер министрлігі «Ки берқада-
ғалау» ақпараттық жүйесін ен-

гізген болатын. Бүгінде есірткіні 
тарату мақсатын к�здейтін ак-
каунттар мен басқа да ресурстарды 
бұғаттау бойынша жұмыстар 

жалғасуда. Қазір олардың саны 
810-нан астам сайтты құрайды.

#азір церебральды сал 
ау руымен ауыратын адам-
дар ды� саны к�беймесе, 
азайып жат�ан жо�. Меди-
цина мамандары б�л ауру т!рі 
к�п жа�дайда ��рса�та да-
мыса, кейбір кездері ж!ре 
пайда болатынын айтады. 
Сол !шін дәрігерлер эко-
логиядан б�лек, жоспарсыз 
ж!ктілік пен ерлі-зайып ты-
лар ды� денсаулы�ына нем-
��райды �арауынан туабітті 
сал ауруымен д!ниеге келетін 
нәрестелерді� саны артып 
отыр�анына ала�даушылы� 
білдіреді. Ал осындай ауыр 
сыр�атпен ауыратын ересек 
адамдарды әлеуметтік �ол-
дау �алай ж!ріп жатыр? Ж�рт 
�атарлы білім алып, ж�мыс 
істеуіне �андай м!мкіндік 
бар? 

Медицина тілімен атасақ, 
цере бральды паралич – дене 
қозғалысының үйлестірілуіне әсер 
ететін ми бұзылыстарының тобы. 
Яғни, балаларда бұл ауру түрін 
«церебральды паралич» десе, 16 

жастан асқаннан кейін жүйке 
жүйесінің бұзылулары диагнозы 
қойылады. #кінішке қарай, әлем 
елдерінде сал ауруына шалдыққан 
жандарға жәрдемдесу үшін түрлі 
технологияны шығарып, мың түр-
лі ем ойлап тапқанымен, жүз па-
йыз аяқтан тұрғызуға меди цина-
ның �зі дәрменсіз. 

УАҚЫТ ОЗДЫРМАЙ ОТАҒА 
ЖІБЕРУ КЕРЕК

Бүгінде республикалық оңалту 
орталықтарынан б�лек, мүмкіндігі 
шектеулі адамдарға арналған 
жекеменшік оңалту орталықтары 
жұмыс істейді.

(Жалғасы 5-бетте)

ЖАП-ЖАҚСЫ ЖОБАНЫ 
ШАБАН ҚАРҚЫН ҚҰРТАДЫ

Мемлекет басшысы 2020 жыл-
 ғы 1 қыркүйектегі соңғы Жолда-
уында Үкіметке 5 жылда мемле-
кеттік орман қорында – 2 мил-
лиард, ал елді мекендерде 15 мил -
лион ағаш егуді жүктеді. Бұл елі-
мізді к�галдандыру және ор ман-
дандыру ауқымын күрт кеңейтуге 
септігін тигізуі тиіс. Яғни, рес-
публиканы кең ауқымда жасыл 
желекке б�леу бойынша тарихи 
науқан қолға алынды.  

QazEcoTech Ltd ЖШС бас ди-
рек  торы Ұлықбек Сұлтанның де-
регінше, Экология, геология және 
табиғи ресурстар министр лігі облыс 
әкімдіктерімен бірге осы бағытта 
тиісті жұмыстарды жүргізіп отыр.

«Олар әрбір �ңір б�лінісінде 
ағаш отырғызу к�лемдерін анық-
тап та қойды. Нақтылай кетсек, 
әкімдіктердің табиғат қорғау және 
орман қорғау мекемелерінің кү-
шімен бастапқы кезеңде жалпы 
ауданы 464 мың гектарды құрай-
тын территорияда 1,1 мил лиард 

түп ағаш егу жүзеге асы рылады. 
Жаңа орманның ең к�п к�лемі 
Түркістан, Қызылорда және Жам-
был облыстарының жерінде отыр-
ғызылмақ. Бұл ретте ағаштардың 
үлкен б�лігін сексеуіл құрайтын 
болады. Ол негізінен Арал теңі-
зінің құрғап қалған түбінде егіледі. 
Қазақ станның орталық �ңірле-
рінің басым к�пшілігінде қарағай, 
шыр ша, аққайың секілді орман 
түзуші ағаш түрлері егіледі», – деді 
сарапшы.

Биші бейнеті зор, зейнеті қор
Есірткі есті алып барады 

Жауапкершілік 
кімге жүктелген?

Көшелі елдің көшеті 
қурамауы қажет
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2015 жылы #аза�стан м!ге дек-
терді� ���ы�ы туралы конвенцияны 
ратификацияла�ан болатын. Оны� 
талаптарына сәйкес, жарымжан 
жандар !шін барлы� �имарат пен 
к�лік �олжетімді болуы тиіс. Шын 
мәнінде солай ма? Солт!стік #а-
за�стан облысында�ы жа�дай�а 
!�іліп к�рдік.

Мүгедектігі бар адамдар үшін 
әлеуметтік қорғаудың тиімді жү йесін 
жасау – мемлекеттің әлеу меттік сая-
сатының басым бағыт тарының бірі. 
2012-2018 жылдар аралығында елімізде 
мүгедек тердің құқықтарын қамтамасыз 
ету және �мір сүру сапасын жақ сарту 
ж�ніндегі үш кезеңдік іс-шаралар 
жоспары іске асырылды. 

Мүгедек қайтіп күн көрер?

8кімет Президентті� тапсырмасы бойынша 5 жыл ішінде елде 2 миллиард т!п а�аш егуі 
тиіс. Экология министрлігі айма� басшыларымен тізе �оса отырып, әр ��ірде �анша а�аш 
егі летінін на�ты аны�тап, іске кірісіп те кетті. Алайда б�л �аламат ізгі бастама �о�амды 
�уаныш�а б�лей алмады, тіпті назардан тыс �ал�андай. Оны� орнына биыл�ы жаз бойы халы� 
�сіп т�р�ан а�аштарды� аянышты халіне ала�даумен болды. 

Нұрсұлтан Назарбаев академик Нәдір Нәдіровтің отбасы мен жақындарына к7ңіл айту жеделхатын 
жолдады.

Елбасы к�рнекті ғалым, Қазақстан Республикасы Ұлттық ғылым академиясының академигі Нәдір 
Кәрімұлы Нәдіровтің қайтыс болғаны туралы суыт хабарды күйзеліспен қабылдады.

«Нәдір Кәрімұлы саналы ғұмырын мұнай ғылымы мен инженерлік саланы дамытуға арнап, кәсіби 
биік белестерді бағындырды және ғылыми қоғамдастық тарапынан кеңінен мойындалды. Ол шебер 
ұйымдастырушы әрі беделді ұстаз ретінде ғалымдар мен педагог мамандардың тұтас буынын тәрбиеледі. 
«Барбанг» Қазақстан күрдтері қауымдастығының құрметті президенті кезінде еліміздегі қоғамдық келісім 
мен ұлтаралық татулықты нығайтуға зор үлес қосты», – делінген жеделхатта.

Көңіл айтты

Осыдан он ша�ты жыл б�рын т�р�ын !й салу !шін жер кезегіндегі азаматтар�а #ызылорда 
�аласынан инфра ��рылымы тартыл�ан жер !лестіріліп, «Бәйтерек» атты жа�а ша�ынаудан 
пайда болды. Сонымен �атар осы ау дан�а «�тем�ратов» �айырымдылы� �оры ар�ылы 100 
!й т�р�ызылып, пәтер кезегінде т�р�ан к�пбалалы отбасы лар мен жал�ызбасты аналар�а 
уа�ытша пайдалану�а берілген. 



�аза�станда OneWeb спутниктік 
интернеті �рістетілуде. Ресми мәлі-
мет бойынша, ол шал�айда жат�ан 
ауылдар�а дейін ке�жола�ты интер-
нетті �олжетімді етуі тиіс. Б�л �аламат 
жобаны� ал�аш�ы жетістіктерін паш 
ету алда�ы �ырк!йек айында баста-
лады деп к!тілуде.

Айхан ШӘРІП

Осы мақсатта 2021 жылы 22 тамызда 
Нұр-Сұлтан уақыты бойынша 04.13-те 
Байқоңыр ғарыш айлағының 31 алаңын-
дағы «Союз» ұшыру кешенінен OneWeb 
ғарыш аппараттары к�к сеңгіріне жол 
тартқан болатын. Нәтижесінде, «Союз-2-
1б» зымыран тасығышы OneWeb-тің бірден 
34 ғарыш аппаратын ғарышқа шығарды. 
Ұшырылуы штаттық режимде �тті.

Бұл – жалпы OneWeb бағдарламасы 
бойынша тоғызыншы және Байқоңыр 
ғарыш айлағынан үшінші ұшырылым 
болып отыр. Ғарыш аппараттардың мақ-
саты – жердегі тұтынушыларды спутниктік 
ғарыштық байланыс арқылы жоғары 
жылдамдықты интернетпен қамтамасыз 
ету.

Спутниктерді еуропалық аэроғарыш 
корпорациясы Airbus Defence and Space 

жасады. Тапсырыс беруші – OneWebSatel-
lites компаниясы. Оларға Қазақстан бюд-
жеті қаражат салмаған.

/рбір құрылғының салмағы шамамен 
150 келі. Олардың әрқайсысы екі күн 
батареясымен жабдықталған. Қызмет ету 
мерзімі – 5 жыл. 

Осылайша, қазір жердің т�менгі ор-
бита сындағы OneWeb спутниктерінің шоқ-

жұлдызындағы ғарыш аппараттарының 
жалпы саны 288-ге жетті. 

Бірақ бұл жаһандық жобадан Қазақстан 
да қалыс қалмайды. Осы орайда Нұр-Сұл-
тан қаласындағы Ұлттық ғарыш орталығы-
ның алаңында OneWeb компанияның 
жаб дық тарын орнату және күйіне келтіру 
жұмыстары аяқталып қалды. 

Онда �ткізу қабілеттілігі жоғары және 

сигналдың кідірісі т�мен болатын кең-
жолақты байланыстың геостационарлық 
емес спутниктік жүйесін қолдану бойынша 
OneWebDemo-ның демонстрациялық тест-
сынақтары жүзеге асырылатын болады.

OneWebDemo жобасын 2021 жылдың 9 
сәуірінде Байқоңыр қаласында қол қойыл-
ған ынтымақтастық туралы меморандум 
аясында «Республикалық ғарыштық 
байланыс орталығы» АҚ және «Қазақстан 
Ғарыш Сапары» ұлттық компаниясының 
қолдауымен OneWebKazakhstan Ltd 
компаниясы жүзеге асыруда. Ірі жобаны 
іске асыруға Цифрлық даму министрлігі 
ұйымдастырушылық қолдау к�рсетеді.

OneWebDemo демонстрациялық нау-
қаны ның басталуы 2021 жылдың қыр-
күйегіне жоспарланып отыр. Бұл жоба 
қазақстандық мемлекеттік органдар мен 
кәсіпорындардың, телекоммуникациялық 
компаниялардың, еліміздің және Еуразия 
�ңірі елдерінің цифрлық қауымдастығының 
қызығушылығын туғызды.

Бұдан бұрын Цифрлық даму министрі 
Бағдат Мусин Қазақстанда OneWeb-тің 
спутниктік интернетінің жобасы Қазақ-
станда да іске қосылатынын хабарлаған-
тын. Оның айтуынша, OneWeb техно-
логиялық мүмкіндіктерін орталықтан алыс 
жатқан ауылдарды интернетпен қамту 
үшін пайдалану жоспарланған. Бұл тех-

нологияларды Қазақстан аумағында тес-
тілеу OneWebDemo пилоттық жобасы 
аясында жүргізіледі. 

Дүниежүзінде ірі байланыс оператор-
лары сыртында спутниктік интернет 
қызметін ұсынатын алпауыт провайдерлер 
бар.  Мысалы, Илон Маск Starl ink 
жаһандық спутниктік жүйесін �рістетіп 
жатқаны белгілі. Ал OneWeb соның аса ірі 
және терезесі тең бәсекелесі саналады. 
Биыл Б.Мусин OneWeb-тің CEO басшысы 
Нил Мастерсонмен онлайн кездесу �ткізді. 
Оның барысында OneWeb технологиялық 
мүмкіндіктерін Қазақстан игілігі үшін 
пайдалану перспективаларын талқылаған. 
Сондай-ақ ол технологияларды біздің 
елімізде бірлесе тестілеуден �ткізуге уағ-
даласыпты. Нәтижесінде, OneWebDemo 
пилоттық жобасы �мірге келді. 

«Ол қияндағы ауылдарға дейін кең-
жолақты интернет жеткізуге мүмкіндік 
береді. Бұл технологиялар арқасында 
байланыс барлық дерлік жерде болады. 
OneWeb компаниясының негізін Google-
дің бұрынғы қызметкері Грег Уайлер 
қалаған. Қазір олар т�мен орбитальді 
спутниктер арқылы бүкіл әлемді жоғары 
жылдамдықты интернетпен «жабуға» 
кірісіп жатыр. Бұл – олардың миссиясы. 
Ал біздің миссиямыз – барша қазақстан-
дықтың қолын ұшқыр әрі қолжетімді 
интернетке жеткізу», – деді министр 
Бағдат Мусин.
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Жәрдемақыға қатысты 
жаңа заң

Эпидемиологиялық 
ахуалдың үш сценарийі

«Министрлік эпи демиология-
лық жағдай болжамын қарашаға 
дейін жаңартты. Сонымен, пес-

симистік сценарий бойынша 
қыркүйекте тіркелетін жағдайдың 
орташа тәуліктік саны – 6 300 жағ-

дайға дейін, қазанда 2 400 жағдайға 
дейін болады. Шынайы сценарий 
бойынша, қыркүйекте – 5 300 
жағдайға дейін, қазанда – 1 800 
жағдайға дейін. Оптимистік 
сценарий бойынша, қыркүйекте 
– 4 200 жағдайға дейін, қазанда 
күніне 1 300 жағдайға дейін», – деді 
Цой Үкімет отырысында.

Оның айтуынша, соңғы екі 
аптада инфекциялық орындар 
жүктемесі 12 пайызға т�мендеген.

«Инфекциялық орындардың 
толуы – 49 пайыз, реанимациялық 
орындар – 46 пайыз. Ең к�п 
к�рсеткіш Ақт�бе облысында – 68 
пайыз, Алматы қаласында – 61 
пайыз және Алматы облысында 
– 59 пайыз», – деді Денсаулық 
сақтау министрлігі басшысы.

Н. ЕРЖАНҚЫЗЫ

Ел ғарыштан ұшқыр интернетпен қамтылады

Ғарышкер 
коронавирус жұқтырды

Денсаулы� са�тау министрі Алексей Цой �аза�станда�ы 
эпидемиологиялы� жа�дайды� !ш сценарийін болжады.

«Марқұм ұшқыш Мейіржан 
Молдақұловқа материалдық к�мек 

к�рсету үшін Еңбек және халықты 
әлеуметтік қорғау министрлігі 2021 

жылға арналған республикалық 
бюджеттен шұғыл шығындарға 
к�зделген Үкіметтің резервінен 4 
миллион теңге б�лсін», – делінген 
« А ш ы қ  Н Қ А »  п о р т а л ы н д а 
жарияланған қаулы жобасында.

 2019 жылдың 27 желтоқсанында 
Алматыдан Нұр-Сұлтанға ұшып 
шыққан Bek Air әуекомпаниясы-
ның ұшағы апатқа ұшырады. 12 
адам қаза тапты, оның ішінде ұшақ 
командирі Марат Мұратбаев та 
бар. Зардап шеккендердің ара-
сында екінші ұшқыш Мейіржан 
Молдақұлов та болды. Ол омырт-
қасынан ауыр жарақат алды, оған 
ота жасалып, 2020 жылғы 21 қаң-
тарда ауруханадан шығарылды. 28 
қаңтарда ол үйінде  �кпе тром-
боэмболиясынан қайтыс болды.

Ж.НҰРЛАН

Ұшқышқа – 4 миллион 

�аза�станды� �арышкер 
То�тар *убәкіров коронави-
рус ж��тырып, Н�р-С�лтан 
�алалы� ж��палы аурулар 
ауруханасына жат�ызылды. 
Б�л туралы Президент істері 
бас�армасы медициналы� 
орталы�ыны� баспас�з �ыз-
меті хабарлады.

«Науқастың айтуынша, алты 
күн ауырып, «Сумамед» пре-
паратын �з бетінше қабылдаған, 
медициналық к�мекке ауруханаға 
жүгінбеген. ПІБ медициналық 
орталығы ауруханасының мобильді 
бригадасының 23 дәрігері үйде 
кеуде сегментінің компьютерлік 
томографиясын жүргізді және 
талдау нәтижелері бойынша оны 
Нұр-Сұлтан қалалық инфекция-
лық орталығына емдеуге жатқызуға 
жіберді. Науқас ауруханаға жатудан 
бас тартты», – делінген хабар-
ламада.

Науқасты тексергенде, жалпы 
жағдайы тұрақты, сатурация 95% 
к�рсетіп, дене температурасы 36,6 
градус болған. Сосын одан ПТР-
тест алынды.

ПТР-тест нәтижесі бойынша 
Тоқтар /убәкіровтің коронавирус 
жұқтырғаны анықталған. 24 та-

мыз да таңертең ол Нұр-Сұлтан 
қа ла лық жұқпалы аурулар ауру-
ханасына (орташа COVID-19) 
жат қызылған. Қойылған диагноз 
– екіжақты полисегментальді 
пневмония – КT-1.

Гүл БЕКЗАТ

Бірақ бұл ақпаратты Еңбек 
және халықты әлеуметтік қорғау 
министрлігі жоққа шығарды.

– Азаматтарға мұндай хабар-
ламаларды алаяқтар жеке аккаунт-
тар мен банктік шоттарды иемдену 
үшін пайдалануы мүмкін екенін 
ескертеміз. Күмәнді сілтемелер 
бойын ша �тпеңіздер және алаяқ-
тықтың құрбаны болмас үшін жеке 
мәліметтеріңізді қалдырмаңыздар. 
Азаматтардан фейктерге назар 
аудармауын және тек ресми дерек-
к�здерден алынған ақпаратты 
пайдалануын сұраймыз, – деп 
түсіндірді ведомстводағылар.

Н.ЕРЖАН

Зейнеткерге 59 мың теңге 
төленбейді

�азнетте «әрбір зейнеткерге 59 000 те�ге м�лшерінде т�лем 
т�ленуі керек.  Мемлекет басшысы �асым-Жомарт То�аев тиісті 
тапсырма берген» деген а�парат ке�інен таралуда.

Келер жылы әлеуметтік 
шы�ыстар 515 миллиард те�-
геге �седі. О�ан жыл сайын�ы 
индекстеу, зей нет а�ы мен 
жәрдема�ы алушы ларды� 
к�беюі, сондай-а� м��алімдер 
мен дәрігерлер жала�ысыны� 
к�терілуі себеп болып отыр. 
Сол !шін <кімет «2022-2024 
жылдар�а арнал �ан респуб-
ликалы� бюджет туралы» за� 
жобасын ма��л дады.

Қаржы министрі  Ерұлан 
Жамаубаевтың айтуынша, заң 
жобасы халықтың әл-ауқатын 
жақсартуды және экономиканы 
біртіндеп қалпына келтіруді 
к�здейді. Қазіргі болжам бойынша 
келесі жылы бюджетке түсетін 
қаржы 431 миллиард теңгеге 
ұлғаяды. Осылайша, жалпы к�лемі 
13 триллионға жетеді. Соның 
ішінде мұнайдан басқа салалардан 
алынатын түсімдерді барынша 
арттыру жоспарланған к�рінеді. 
Ал мұнайдан түсетін ақшаны 
Ұлттық қорға к�бірек салу қажет. 
Сондықтан қордан алынатын 

қаражаттың к�лемі біртіндеп 
азаяды. 

Осылай деген министр келесі 
жылы Ұлттық қордан кепілден-
дірілген трансферт 2,4 триллион 
м�л шерінде болады деп отыр. Ол 
бір тіндеп 2024 жылы 2 триллион 
тең геге дейін т�мендейді. Ал 
трансферттерді есептемегенде рес-
публикалық бюджеттің түсімі 2022 
жылы 9,2 триллион, 2023 жылы 9,7 

трил лион, ал 2024 жылы 10,4 трил-
лион теңгені құрайды. Сондай-ақ 
министр бюджет тапшылығы 2022 
жылы жалпы ішкі �німнің 3,3 
пайы зынан кезең-кезеңімен 2024 
жылы жалпы ішкі �німнің 2,5 
пайызына дейін т�мендейтінін 
жеткізді. Шы ғыстар келер жылы 
577 миллиард тең геге ұлғая отырып, 
15,9 трил лион ды құрайды.

Ж.МҮСЛІМ

Е�бек және халы�ты әлеу меттік �ор�ау министрлігі Bek Air �ша�ы апатынан �айтыс бол�ан 
�ш�ыш Мейіржан Молда ��ловты� отбасына 4 миллион те�ге т�лейді.

Б�л туралы мемлекеттік сатып алу порта-
лында жариялан�ан. Н�р-С�лтанда�ы «Сары-
ар�а» ауданына салынатын м�зайдынына 136 
млн те�ге ж�мсалма�. Тапсырыс беруші – 
«Н�р-С�лтан �аласы «Сарыар�а» ауданы әкімі-
ні� аппараты» мемлекеттік мекемесі.

 Эстетикалық безендіру бойынша қызмет к�р-
сетумен қатар, ғимараттарды, құрылыстарды, қоғам-
дық және басқа да орындарды қысқы кезеңге дайын-
дау ж�ніндегі қызметтерге  жоспар бойынша 135 714 
285,71 теңге қарастырылады. 

jтінімдерді алдын ала қабылдау 24 тамыз-8 қыр-
күйек аралығында �теді. Сонымен бірге техникалық 
ерекшелікке сәйкес, 1,8 мың шаршы метр алаңды 
мұзайдынын құюға дайындау, мұзайдынын құю, оған 
ары қарай күтім жасау жұмыстары істеуі тиіс.

Ж.МҮСІЛІМ

136 млн теңгеге 
мұзайдын салынады
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Партияның баспас�з қызме-
тінің ақпаратына сенсек, Елбасы 
Нұрсұлтан Назарбаевтың халық-
пен �зара іс-қимылдың белсенді 
форматына к�шу және ел Прези-
денті Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
бастамасымен қолға алынған 
«Ха лық үніне құлақ асатын мем-
лекет» тұжырымдамасын жүзеге 
асыру ж�ніндегі тапсырмалары 
аясында жыл басынан бері аза мат-
тардың �тініші негізінде 2 мыңнан 
астам түрлі рейд ұйымдас ты ры-
лыпты.

Жаңа оқу жылы қарсаңында 
нұротандықтар К�кшетау қала-
сындағы №13 гимназияның т�-
ңірегін тексерді. Оқушылардың 
ата-аналары жол инфрақұрылымы 
мен к�ше шамдарының жоқ ты-
ғына шағымданған. Олардың 

айтуынша, әсіресе қыста мектепке 
жету қиын. Партияның арала-
суынан кейін әкімдік мектепке 
баратын жолды ж�ндеуге және 30 
қыркүйекке дейін жарық орнатуға 
уәде берді. Тұрғындардың �тіні-
шіне уақытылы жауап бермегені 
үшін партия мүшелері К�кшетау 
қаласы әкімінің орынбасары 
Бауыржан Ерназаровқа «ескерту» 
түріндегі жаза қолдануды ұсынды.

6з кезегінде «Nur Otan» пар-
тиясы Қызылорда облыстық фи-
лиа лының партиялық бақылау 
ко миссиясы Махамбет ауылын-
дағы орта мектептің жаңа ғима-
ратының құрылысын тексерген. 
Мұнда бұған дейін балалар үш 
ауысымда оқуға мәжбүр болды. 
Азаматтар партияға �тініш біл-
діргеннен кейін 200 орындық 

3 қабатты қосымша ғимарат салу 
үшін жергілікті бюджеттен 380 
миллион теңгеден астам қаражат 
б�лінді. Бүгінде жұмыс 80 пайызға 
аяқталды. Нысанды қыркүйек 
айы ның соңына дейін пайдалануға 
беру жоспарланып отыр. Осыған 
ұқсас тексеру жұмыстарын Тараз 
қа ла сындағы нұротандықтар да 
жүргізді. «Шалғай Қарасу» ауда-
нында 600 орындық мектеп са лы-
нып жатыр. Құрылысты жыл соңы-

 на дейін аяқтау жоспар лан ған. Оны 
партия ерекше бақылауға алды.

Алматыда «Nur Otan» партия-
сының �кілдері Алғабас шағы н-
ауданы тұрғындарының жол-к�лік 
апаттарының жиілеп кетуіне және 
№164 балабақшаға жақын жерде 
жылдамдықты сақтамау факті-
леріне қатысты шағымын тек-
серді. Нұротандықтардың жедел 
араласуынан кейін жол �т кел-
деріне «Балалар» және «Жыл-
дамдықты шектеу 40» жол бел-
гілері орнатылды. Тұрғындардың 
�тінішіне уақытылы жауап бер-
мегені үшін партиялық бақылау 
комиссиясы Алматы қаласы Ала-
тау ауданы әкімінің орынбасары 
>ділет Тоқтасыновқа «ескерту» 
тү ріндегі партиялық жаза қол-
дануды ұсынды.

Партияның баспас�з қызметі 
хабарлағандай, бірінші жарты-
жылдықта Партиялық бақылау 
комитеті мен комиссиялары жеке 
және заңды тұлғалардың 716 �ті-
нішін қараған. Орталық және 
жергілікті атқарушы органдарға 
4 мыңнан астам ұсыныс беріліпті. 
150 адам партиялық жауапкер-
шілікке тартылса, олардың қата-
рында бірқатар вице-министр, 
�ңір әкімдерінің орынбасарлары, 
мәслихаттардағы фракция бас-
шылары бар. Олардың ішінде 
түрлі заңбұзушылықтарға жол 
бергені үшін 46 адам партиядан 
шығарылды. 

 М.Т�ЛЕУ

Парламент Мәжілісіні� 
депутаттары Семей �ала-
сында да бір�атар кездесу 
�ткізді. 

«Nur Otan» партиясы фрак-
циясының мүшелері Ирина 
Унжакова, >мірхан Рахымжанов 
пен Жанат Омарбекова партия-
ның «6згерістер жолы: >р аза-
матқа лайықты �мір!» атты сай-
лауалды бағдарламасын орындау-
дың Жол картасын іске асыру 
мо ниторингі шеңберінде шаһар-
дағы Мұхтар >уезов атындағы 
педагогикалық колледж, «Си-
ликат» ЖШС, Радиациялық ме-
дицина және экология ғылыми-
зерттеу институты мен Восход 

кен тіндегі автоматтандырылған 
кешеннің жұмыс барысымен та-
нысты. Халық қалаулылары 
М.>уезов атындағы педагоги-
калық колледждің орталық 
жылуға қосылмауы �зекті мәселе 
екенін атап �тті. Семей қалалық 
тұрғын үй-коммуналдық шаруа-
шылығы және тұрғын үй инс-
пекциясы б�лімінің мамандары 
бұған «Теплокоммунэнерго» ме-
кемесіне қарасты «Центр» қазан-
ды ғындағы қуат тапшылығы 
себеп болып отырғанын, бұл 
мә селе 2022 жылы қосымша қа-
зан дық орнатылса ғана шеші ле-
тінін жеткізді. 

А.	БІЛ
Шығыс Қазақстан облысы
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Milk project сүт зауыты – мем-
лекеттік қолдаудың арқасында 
қайта жаңғыртудан �тіп, еңбек 
�нім ділігін бірнеше есеге арттыр-
ған кәсіпорындардың бірі. Ол үшін 
серіктестік �ндіріске цифрлы 
технологияларды енгізіп, жұмысқа 
білікті мамандарды тартыпты. 

Сүт �ңдеу кешені бүгінде Ресей, 
Израиль, Швеция елдерінің за-
манауи қондырғыларымен жаб-
дық талған. Соның арқасында 
соңғы 10 жыл ішінде кәсіпорын сүт 
�німдерін қайта �ңдеу к�лемін 
бірнеше есеге арттырған. Бүгінде 
кәсіпорын жылына 20 мың тонна 
сүт �німін шығарады. Бұл к�рсет-
кішке сүт –тауарлы ферма ашу 
арқылы қол жеткізген. Себебі ши-
кізаттың негізгі к�лемі �здерінікі 
болғандықтан, �ндірісті жыл он екі 
ай тоқтатпай, бір қарқынмен жұ-
мыс істеу мүмкіндігіне ие болды. 

Кездесу барысында Парламент 
Мәжілісінің депутаты Марат 
Құсайынов ауыл шаруашылығы 
саласында заманауи агротех но-
логияларды енгізбей, �нім к�лемін 
ұлғайту мүмкін емесін атап �тті. 

«Қазір ауыл шаруашылығы 
�німдерімен елімізді, сондай-ақ 
шетелде �з �німдерімізді кеңінен 
бағыттау үшін агротехнологияларға 
баса мән беру қажет. Бұл �з кезе-

гінде экспорттық әлеуетті арттыру-
ға мүмкіндік береді», – деді депутат. 

Айта кетейік, кәсіпорын �з 
�німдерін Қазақстан бойынша 
ғана емес, Ресейдің бірнеше қала-
сына да ж�нелтеді. 

Кәсіпорын «Бизнестің Жол 
кар та сы-2020» бағдарламасы ар-
қылы 300 млн теңге к�лемінде 
қаржылай қолдау тапқан. Сонымен 
қатар «Қарапайым заттар эконо ми-
касы» бағдарламасының субси-
диялау бағыты бойынша сүт-тауар-
лы фермасын ашуға қолдау к�рсеті-
ліпті. Биыл фермаға сүтті сиырлар-
дың алғашқы партиясы жеткізілді. 

Халық қалаулысы елімізде агро-
 �неркәсіптің дамуына мемле кет 
та ра пынан қолдау әлі де к�р сетіле-
тінін атады. Тек қайтарымы болу 
керек. 

Кәсіпорын басшылығы тұрақ ты 
жұмыс орындарын ашу және салық 
т�леуде де кәсіпорын �з жауапкер-
шілігін ұмытпағанын атап �тті. Бұл 
бағытта Milk project сүт зауыты 
�ңір дің алдыңғы �ндіріс орындары-
ның қатарында. Кә сіпорында бү-
гінде 99 адам жұмыс істейді. Ал 
�т кен жылы бюджетке 200 млн 
теңге к�лемінде салық т�леген. 

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы

Ақмоладағы сүт 
зауытын аралады

Парламент Мәжілісіні� депутаты Марат ��сайынов Зеренді 
ауданында!ы Milk project с"т зауытыны� ж�мысымен танысты. 
Халы� �алаулысы с"т ��деу кәсіпорнында!ы �нім к�лемін �л !айту 
"шін заман!а сай технологияларды енгізу �ажет екенін айтты. 

«Nur Otan» халық өтінішіне 
құлақ асып келеді

Темірболат >ділұлының с�здің 
емес, істің адамы екені ә дегеннен-
ақ аңғарылды. Үнемі ауылдарды 
аралап, тұрғындардың мұң-зары-
мен танысып, оларды шешуден 
қолы бір босамайтын жас әкім 
біз бен әңгімелесуге әрең дегенде 
уақыт тапты. AIQYN-ның �зі тура-
лы жазғысы келетінін естігенде ол 
әлі жас екенін, тәжірибесі жоғын, 
�зінен әлдеқайда тәжірибелі, сый-
лы әкімдер жетерлік екенін алға 
тартып, таңданысын жасырмады. 

Шығыс Қазақстан облысының 
Үржар ауданында дүниеге келіп, 2 
жасынан бастап Мағжан Жұмабаев 
ауданында �сіп-жетілген Темір-
болат >ділұлы бұл �ңірдің жай-
жапсарымен жастайынан таныс. 
>кеден ерте қалып, анасы жалғыз 
тәрбиелегендіктен, жұмысқа ерте 
араласуына тура келген. >кім бо-
лып сайланғанынан бері онша к�п 
уақыт �те қоймаса да, Мағжан елін 
к�ркейтуге бел шеше кірісіп кет-
кен. Мағжан ауылдық округінің 
құрамына ұлы ақынның әйгілі 
Сарытомары мен Жастар ауылы 
кіреді. 400-ден астам тұрғын бар. 
Сайлауалды науқан барысында ол 

ауылдықтармен бірнеше рет жүз-
де сіп, барлық �тініш-тілегін тың-
даудан бір жалыққан емес. >сіресе, 
жол, су, жарық мәселелері халық-
тың мұң-мұқтажына айналғалы 
қай заман. Енді жас әкім әр үйге 
таза ауызсу енгізіп, барлық к�шені 
жарықтандыру міндетін �з мой-
нына алып отыр. Сарытомардың 
к�шелерін жарықтандыруға был-
тыр кірісіп, ақыр-соңын сиыр-
құйым шақтатып жіберген мер ді-
гер лердің аяқтамай кеткен жұмы-
сын да Темірболат Темірханов 
қол ға алды. Жастар ауылына су 
тар ту үшін қажетті құжаттар әзір-
леніп жатыр. Ауылдықтардың тір-
шілік нәріне қарық болатын күні 
алыс емес. Елді мекендерге дейінгі 
және ауыл ішіндегі жолдарға ас-
фальт т�селгенімен, күрделі ж�н-
деуді қажет етеді. Ол үшін жобалық-
сметалық құжаттама әзірлеу мін-
деті тұр. 6зінің сайлауалды бағдар-
ла масында к�рсетілген бұл мәселе 
алдағы екі жылда �з шешімін та-
бады деп сендірді Темірболат 
>ділұлы. 6йткені қазақтың ақиық 
ақынының ауылына апарар жол 
мінсіз болуы керек екенін, жалпы, 

киелі мекенді к�ркейту керегін 
жақсы түсінеді. Оның айтуынша, 
Сарытомар ауылы жылдан-жылға 
дамып, абаттандырылып, гүлденіп 
келеді. Мағжан Жұмабаевтың 
алдағы мерейтойына дайындықты 
жерлестері осы бастан бастап кет-
кен. Ауылдағы барлық мекеме мен 
ұжым, қоғамдық жұмысқа тартыл-
ғандар әр бейсенбі сайын �з ғи-
мараттарының маңайын жинасты-
рып, к�галдандыру, санитарлық 
тазарту жұмыстарын атқарады. 
Ауылдың келбетін жақсартып, 
әлеу меттік-экономикалық дамуы-
на барша тұрғын атсалысып келеді. 
>лемді жайлаған пандемияға бай-
ланысты Алаштың ардақтысы 
туған ауылға соңғы кезде адам аяғы 

сиресе де, алдағы уақытта мұнда 
ағылатындардың қатары қай тадан 
қалыңдайтынына олар се німді. 
Сондықтан Сарытомар қа зақ 
әдебиетінің жарқын жұл дызының 
ауылы деген атаққа қай жағынан 
алса да лайықты болуы үшін қолдан 
келгеннің барлығын жасап тыры-
сып бағуда. Ауыл тұр ғындарының 
пікірінше, бұл іс жас та болса, бас 
болып отырған Темір болат Темір-
хановтың қолынан келеді. 

«Ауылдық округтердің жаңадан 
сайланған әкімдерінің ендігі жұ-
мы сы билік басындағылармен 
және жергілікті тұрғындармен 
қарым-қатынас орната білуіне бай-
ланысты. Кез келген әкім шешімін 
күткен мәселелерге тап болады. 

Сондықтан бұл ретте жаңа келген 
адамдарға қарағанда бұған дейін 
осы жерде тұрып, �з адамы болып 
есептелетін кірігіп кеткен әкім дер-
ге жеңілірек. Алайда кез келген 
мәселенің уақытылы әрі сапалы 
шешілуі әкімнің жеке басының 
қасиетіне, кәсіби шеберлігіне, іс-
кер лігіне де байланысты. Қай тұр-
ғы дан алсақ та, Темірболат осы 
та лап тардың қайсысына болсын 
сай, жергілікті жердің адамы, биз-
несте де, билікте де жұмыс істеген. 
Сондықтан оған сенім арттық», – 
дейді Сарытомар ауылының тұр-
ғыны, ауылдық округтің ақсақалдар 
алқасының т�рағасы Бегалы 
Жанділдин. 

Бұл аймақта халық еңбекқор. 
Тұрғындардың басым б�лігі мал 
шаруашылығымен айналысып, не 
бау-бақша баптап, �зін-�зі жұ мыс-
пен қамтып отыр. Жұмыссыз адам-
дар бірен-саран ғана. Дегенмен 
жаңа әкім кәсіпкерлермен бірлесіп, 
екі қолға бір күрек іздеген адамдарға 
жаңа жұмыс орындарын ашуды 
жоспарлап отыр. Ол үшін мемле-
кет тік бағдарламалар арқылы қайта 
даярлықтан �тіп, оқу курстарына 
қатысуына жәрдемдеспек. 

Соңғы кезде бұл округте тұрғын 
үй құрылысы қарқын ала бастағаны 
– ауылдың дами түскенінің айғағы. 
«Еңбек» бағдарламасы бойынша 
жұмыс күші к�п �ңірлерден қоныс 
аударушылар үшін қазір он үй 
салынып жатыр. Ауылда дәрігерлік 
қосын, мешіт, кітапхана, мәдениет 

үйі, екіқабатты мектеп сияқты бар-
лық әлеуметтік-мәдени нысандар 
тұрғындар игілігі үшін үздіксіз 
жұмыс істеп тұр. Жаңа әкім �зінің 
сайлауалды бағдарламасында спорт 
саласын, саламатты �мір салтын 
және ауыл тұрғындарының мәдени 
демалысына жан-жақты қолдау 
к�рсетуге күш салатынын атап 
к�рсеткен болатын. Сондықтан 
ауыл әкімінің абыройлы жұмыс 
іс теуіне жерлестері де мүдделі. 
Олар жас әкім құрғақ уәдеге қарық 
қылмай, нақты ісімен халықтың 
ризашылығы мен алғысына б�-
ленеді деген сенім артып отыр. Ол 
үшін Темірболат >ділұлы �зінің 
мектепте және мемлекеттік қыз-
метте жұмыс істеген кезінде жи-
нақтаған тәжірибесі мен бар күш-
жігерін сарп етуге әзір. «Ол үшін 
тұрғындардың сенімін арқалаған 
әкім халықтың �тініш-тілегін, ше-
шімін күткен мәселелерді жіті 
зерделеп, мән-жайдан хабардар 
болып, шешімін табуы тиіс, әр іске 
бастамашы болуы керек. >рі ауыл 
әкімдерінің жұмысына жаңаша 
к�зқарас қажет. >кімдерді тікелей 
сайлау азаматтық қоғамның да-
муына, жергілікті жерде демокра-
тияның орнығуына тың серпін 
береді деп ойлаймын. Сондықтан 
бар білімім мен дағдымды жаңа 
жұмысқа жұмсауға әзірмін», – 
дейді Темірболат Темірханов. 

Роза Ш	КЕН,
Солтүстік Қазақстан облысы

Жас әкімге сенім мол«Жас келсе – іске». Солт"стік �аза�стан облысында жа�а-
дан сайлан!ан е� жас ауыл әкімдеріні� бірі Темірболат Темір-
ханов�а �аза�ты� аяулы перзенті, �лы а�ын Ма!жан Ж�ма баев 
туып-�скен ауылды� округті� тізгіні �статылды. �аза� ты� бетке 
�стар �айраткері ту!ан ауылды� туын жы�пай, ел к� лемінде 
ма�тан т�тар елді мекенге айналдыру, келімді-ке тім  ді �она��а 
�ялмай к�рсетуге лайы�ты ету – ерге сын. М�н да тіркелген 325 
сайлаушыны� 283-і, я!ни 70 пайыздан ас  тамы �з дауысын 
�зін-�зі �сын!ан «Nur Otan» партиясыны� м"  шесі Темірболат 
+діл�лына берді. Енді жа�а әкімні� ал дын да сайлаушыларды� 
сенім "десінен шы!ып, халы��а �алт �ысыз �ызмет ету міндеті 
т�р. Б�л о�ай жауапкершілік емес. 

Ауыл әкімдері сайлауы-2021

Халық қалаулылары Семейде болды

«Nur Otan» партиясы азаматтарды� �тініш-тілегіне ба-
рынша ден �ойып, назар салып ж"р. Жыл басынан бері 
партиялы� ба�ылау комиссиясыны� 1 293 отырысы �ткізіліп, 
онда 4 137 т"йткілді мәселе �арал!ан. Оларды� ішінде же-
келеген мемлекеттік органдарда халы�пен кері байланысты� 
болмауы, білім оша�тарыны� т��ірегіндегі �ауіпсіздікті �ам-
тамасыз ету, ��ірлердегі т�р!ын "й-коммуналды� ша руа-
шылы!ы мен жол инфра��рылымыны� к��іл к�ншітпейтіні 
мәлім болды.
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САЯСИ ЖАҢҒЫРУ ЖОЛЫНДА
2012 жыл еліміздегі саяси 

ахуал дың жаңғыру жолындағы жа-
ңашылдықтарымен ерекше болды. 
Конституцияға к�ппартиялық 
туралы енгізілген �згерістерге сәй-
кес Мәжілістің таратылуына бай-
ланысты, Мәжіліс пен мәслихаттар 
депутаттарының сайлауы осы 
жыл ғы 15 қаңтарға белгіленген 
бо латын. Осы саяси додада халық 
дауысының 80,74%-ын жинаған 
«Нұр Отан» партиясы халық сені-
мінің деңгейін кезекті рет дәлел-
деді. Осылайша, Мәжілістегі орын-
ның басым б�лігін билік партиясы 
алып, одан кейінгі орындарға «Ақ 
жол» мен Қазақстанның халықтық 
коммунистер партиясы ие бола 
алды. Сайлаудан соң �ткен жеңім-
паздар форумында «Нұр Отан» 
партиясының Т�рағасы Нұрсұлтан 
Назарбаев осы уақытқа дейінгі 
мемлекеттік саясаттың халықтың 
к�ңілінен шыққанына жоғары 
баға беріп, дауыс беру арқылы се-
нім білдірген барша сайлаушыларға 
алғысын жеткізді.

«Құрметті отандастар! Бұл – 
біз дің ортақ жеңісіміз, барша Қа-
зақ стан халқының жеңісі. Дауыс 
берудің қорытындылары қазақ-
стандықтардың елімізді дамытуға, 
экономика мен саясатты жаңғыр-
туға, азаматтардың әл-ауқатын 
жақсартуға арналған біздің бағы-
тымызды қолдайтынын білдіреді. 
Халық қоғамдағы бірлік, �зара 
тү сіністік пен толеранттылық үшін, 
партияның нақты ісі мен бағдар-
ламасы үшін дауыс берді», – деді 
Елбасы. Осылайша, 2012 жыл сая-
си жаңғыру жылына айналып, 
Қа зақстанда к�ппартиялы Парла-
мент жұмысына кірісті.

«ҚАЗАҚСТАН-2050»: 
«М�ҢГІЛІК ЕЛ» 

2012 жыл Елбасы Нұрсұлтан 
Назарбаевтың Қазақстан халқына 
екі рет Жолдау арнағанымен есте 
қалмақ. Жыл басында, яғни 27 
қаң тарда ол «@леуметтік-эконо-
микалық жаңғырту – Қазақстан 
дамуының басты бағыты» атты 
Жолдауын жариялаған болса, жыл 
соңында, яғни 14 желтоқсанда 
«Қазақстан-2050» стратегиясы – 
қалыптасқан мемлекеттің жаңа 
саяси бағыты» деп аталатын жаңа 
құжатпен таныстырды. Оның бас-
ты мақсаты – мықты мемлекеттің, 
дамыған экономиканың және 

жалпыға ортақ еңбектің негізінде 
берекелі қоғам құру, Қазақстан 
әлемнің ең дамыған 30 елінің 
қатарында болуы. Бұл мақсаттарға 
қол жеткізу үшін «Қазақстан-2050» 
стратегиясы жеті ұзақмерзімді 
басымдықтарды іске асыруды қа-
растырады. Олар: 1. Жаңа бағыт-
тың экономикалық саясаты – 
пайда алу, инвестициялар мен 
бәсекеге қабілеттіліктен қайтарым 
алу принципіне негізделген түгел 
қамтитын экономикалық праг-
матизм. 2. Кәсіпкерлікті – ұлттық 
экономиканың жетекші күшін 
жан-жақты қолдау. 3. @леуметтік 
саясаттың жаңа принциптері – 
әлеуметтік кепілдіктер және жеке 
жауапкершілік. 4. Білім және 
кәсіби машық – заманауи білім 

беру жүйесінің, кадр даярлау мен 
қайта даярлаудың негізгі бағдары. 
5. Мемлекеттілікті одан әрі ны-
ғайту және қазақстандық демокра-
тияны дамыту. 6. Дәйекті және 
бол жамды сыртқы саясат – ұлттық 
мүдделерді ілгерілету мен ай мақ-
тық және жаһандық қауіпсіздікті 
нығайту. 7. Жаңа қазақстандық 
па триотизм – біздің к�пұлтты 
және к�пконфессиялы қоғамымыз 
табысының негізі.

Осы жиында ұлт К�шбасшысы 
Н.Назарбаев қазақстандықтарды 
бірлікте болуға шақырып, «бәрі-
міздің де туған жеріміз біреу, ол – 
қасиетті қазақ даласы» екеніне 
маңыз берді. Тұңғыш рет «Мәңгілік 
ел» идеясы ұсынылды.  «Мәңгілік 
ел» ұғымы ұлтымыздың ұлы бағ-
дары – «Қазақстан-2050» страте-
гия сының түп қазығы етіп алын-
ғанын алға тартты. 

«Мәңгілік ел» ата-бабамыздың 
сан мындаған жылдар бойғы асыл 
арманы екені баршамызға белгілі. 
Ол арман – әлем елдерімен терезесі 
тең, әлем қатынасынан ойып тұ-
рып орын алатын тәуелсіз мемле-
кет атану еді, ол арман-тұрмысы 
бақуатты, түтіні түзу шыққан, ұр-
пағы ертеңіне сеніммен қа райтын 
бақытты ел болу. Біз бұл арман-
дарды ақиқатқа айналдырдық. 
Мәңгілік елдің іргесін қаладық. 

Мен қоғамда «қазақ елінің ұлттық 
идеясы қандай болуы керек?» 
деген сауалдың жиі талқылана ты-
нын естіп жүрмін. Біз үшін бо-
лашағымызға бағдар ететін, ұлтты 
ұйыстыра ұлы мақсаттарға жете-
лейтін идея бар. Ол – Мәңгілік ел 
идеясы», – деп атап �тті Елбасы.

ДІНМҰХАМЕД ҚОНАЕВТЫҢ 
ТУҒАНЫНА – 100 ЖЫЛ

12 қаңтарда Алматыдағы Абай 
атындағы опера және балет теат-
рында Алаштың ардақтысы, хал-
қымыздың біртуар перзенті, аса 
к�р некті мемлекет және қоғам 
қай раткері Дінмұхамед Қонаевтың 
туғанына 100 жыл толуына ар нал-
ған салтанатты жиналыс болып 
�т ті. Оған Елбасы Нұрсұлтан 

 Назар баев қатысып, есімі елге 
қадірлі ерен тұлға хақында с�з 
с�йледі.

«Дінмұхамед Ахметұлын үлкен 
ішкі мәдениеті, терең білімдарлығы 
мен мол �мірлік тәжірибесі ерек-
шелеп тұратын. Ол �зіне біздің 
хал  қымыздың, сол уақыттағы қазақ 
зиялыларының ең жақсы қа сиет-
терін сіңіре білді. Оны тә уелсіздік-
ке дейінгі тарихымыздың тегеу-
рін ді тұлғасы деп бағалауымыз қа-
жет», – деді Нұрсұлтан Назарбаев.

Мерейтойлық іс-шара осы күні 
Д.Қонаевтың пәтер-мұражайының 
ашылуымен басталған болатын. 
Ол бұған дейін жұмыс істеп келген 
Д.Қонаев мұражай-үйінің жәді-
герлік б�лімінің жалғасына ай-
налды. Одан соң тарихи тұлғаның 
ескерткішіне гүл шоғын қою рәсімі 
жасалды. Ал осыдан бір апта бұрын 
Д.Қонаев туралы фотоальбомның 
тұсаукесері �ткен болатын.

100 жылдыққа арналған іс-ша-
ралар жыл бойы еліміздің барлық 
�ңірлерінде жалғасты. Мәселен 
ақпан айында Астанада «Дінмұ-
хамед Қонаев және оның дәуірі» 
атты республикалық ғылыми-
прак тикалық конференция ұйым-
дастырылды. Соның ізімен жер-
жерлерде к�птеген жиын �ткізіліп, 
ескерткіші ашылды. Бұдан б�лек, 
«Қазақфильм» киностудиясы, 

«Хабар» агенттігі мен Солтүстік 
Қа зақстан облыстық телестудия-
сында 3 деректі фильм түсірілді. 
Осы жылы «Қазпошта» АҚ-ның 
«Мерейтойлар, ұмытылмас дата-
лар және мейрам күндері» сериясы 
аясында мерейтойлық пошта 
маркасы айналымға енді. 50 000 
таралыммен жарық к�рген марка 
т�рт бояулы, офсетті тәсілмен ба-
сылған, перфорациясы – жоталы: 
28 х 40 мм, номиналы 100 теңге. 
Маркада қайраткердің суреті 
бейнеленген. Авторы – суретші 
Данияр Мұхамеджанов. Марка 
«Қазпошта» АҚ топтамасындағы 
766-пошталық марка болып та-
былады. Сондай-ақ осы жылы 
Дін мұхамед Қонаевтың суреті бе-
дерленген номиналы 500 теңгелік 
монета айналысқа шығарылды. 
Ақша құралы 5 000 дана таралым-
мен шығарылған.

ЕҚЫҰ-дан КЕЙІНГІ ҚОС 
Т!РАҒАЛЫҚ

2010 жылы еліміз Еуропадағы 
қауіпсіздік және ын¬тымақтастық 
ұйымына т�рағалық еткен соң 
халықаралық деңгейдегі мәртебесі 
де арта түскен болатын. 2012 жылы 
Қазақстан тағы да қос бірдей 
ұйым ның т�рағалық тізгінін қолға 
алды. Олар  – Ұжымдық қауіпсіздік 
туралы шарт ұйымының Жарғы-
лық органдары мен Ислам ынты-
мақтастық ұйымы еді.

ҰҚШҰ-ның негізгі мақсатта-
ры – бейбітшілікті, халықаралық 
және �ңірлік қауіпсіздік пен тұрақ-
тылықты нығайту, ұжымдық не-
гізде мүше мемлекеттердің тәуел-
сіз дігін, аумақтық тұтастығы мен 
егемендігін қорғау. 1992 жылғы 15 
мамырдағы Ұжымдық қауіпсізді 
туралы шарттың негізінде 2002 
жы лы құрылған ұйымның құра-
мында Қазақстан, Ресей, Беларусь, 
Армения, Қырғызстан және Тә-
жік стан мемлекеттері бар. Еліміз-
дің осы жылғы ҰҚШҰ-ның Жар-
ғылық органдарына т�рағалық ету 
кезеңіндегі басымдықтарын іске 
асыру барысында «2015-2020 жыл-
дарға арналған ҰҚШҰ-ға мүше 
мемлекеттердің есірткіге қар сы 
стратегиясы» қабылданды. Бұл 
құжатта ірі есірткі дилерлерін және 
олардың билік құрылымдарымен 
байланыстарын анықтау, жеткізу 
арналарын жабу бойынша бір-
лескен жедел іс-шараларды �ткізу 

қарастырылған. Осы жылы 15 ма-
мырда Елбасы Нұрсұлтан На зар-
баев Мәскеуде болған Ұжымдық 
қауіпсіздік туралы шарт ұйымы 
Ұжымдық қауіпсіздік кеңесінің 
сессиясына қатысты.

Ал Ислам ынтымақтастығы 
ұы мы – ең ірі және ықпалды үкі-
меттік әрі халықаралық мұсылман 
ұйым. 2011 жылғы 28-30 маусымда 
Қазақстан астанасында Ислам ын-
тымақтастығы ұйымы (ИЫҰ) 
Сырт қы істер министрлері кеңе-
сінің (СІМК) 38-сессиясы �ткен 
бо латын. Сол сәттен бастап Қазақ-
стан осы халықаралық ұйымға 
т�рағалық етуге кірісті. Бұл жиын-
ды тарихи оқиға деп атауға болады, 
�йткені онда Ислам конферен-
циясы ұйымы �з атауын Ислам 
ынтымақтастығы ұйымы деп �з-
гер ту туралы шешім қабылданды. 
Адам құқықтары ж�ніндегі тұрақ-
ты комиссия құрылып, алғаш рет 
ИЫҰ-ның Орталық Азиямен ын-
тымақтастық ж�ніндегі іс-әрекет 
жоспары қабылданды.

Қазақстан т�рағалығы кезінде 
ислам әлеміндегі күрделі геосаяси 
ахуалға байланысты ИЫҰ-ның 
атқару комитетінің Сирия мен 
Ливиядағы дағдарысты реттеуге 
арналған т�тенше отырысы �тті. 
Сомалидегі гуманитарлық апатты 
еңсеру, исламофобиямен күрес 
және дінаралық қақтығыстардың 
алдын алу мәселелері  ұйым наза-
рына алынды. Еліміздің баста ма-
сын қолдау арқылы �ткізілген кең 
ауқымды науқан аясында Сомали 
үшін жалпы м�лшері 500 миллион 
доллардан астам қаржы жинақ-
талды.

Сондай-ақ Қазақстан ұйым-
ның Сауда және экономикалық 
ынтымақтастық ж�ніндегі тұрақты 
комитеті т�рағасының орынбасары 
болып сайланды. Бұл комитет – 
ұйымға мүше мемлекеттер арасын-
да сауда-экономикалық �зара 
әре кеттестікті жүзеге асыруға жа-
уап ты басты орган. Нәтижесінде, 
Қазақстан 2012 жылдың к�рсет-
кіштері бойынша ұйымға мүше 
елдердің 40-тан астамымен сауда, 
к�лік, туризм, қаржы салаларына 
бағытталған экономикалық ынты-
мақтастық орнатты. Еліміздегі 10 
мыңға жуық кәсіпорынның 2,6 
мыңы ұйымға мүше 28 мемлекет 
пен Қазақстан арасында құрылған 
бірлескен кәсіпорындар болды. 

ЛОНДОН 
ОЛИМПИАДАСЫНДАҒЫ 

ОЛЖА
2012 жыл – т�ртжылдық дода-

сы Олимпиада жылы болды. Лон-
дон қаласында 27 шілде мен 12 
тамыз аралығында �ткен ХХХ 
жаз ғы Олимпиада ойындарына 
Қазақстаннан 25 спорт түрінен 115 
спортшы қатысты. Бұл елі міздің 
бес шығыршықты са йыстарға бе-
сінші рет қатысуы еді. Ұлыбри-
тания қазақстандық спортшылар 
ең жеңісті �нер к�рсеткен алаң 
болды. Лондонда Қазақстан 7 
алтын, 1 күміс, 5 қола медаль жеңіп 
алып, алқаларының саны бойынша 
жалпы есепте 204 елдің арасынан 
12-орынға тұ рақтады. Серік Сә-
пиев (бокс), Илья Ильин (ауыр 
атлетика), Алек сандр Винокуров 
(вело спорт), Зүлфия Чиншанло 
(ауыр атлетика),  Майя Манеза 
(ауыр атлетика), Светлана Подо-
бедова (ауыр атлетика), Ольга 
Ры пакова (жеңіл атлетика) Олим-
пиада чем пиондары атанса, @діл-
бек Ния зымбетов (бокс) күміс алқа 
ие ленді. Ақжүрек Таңатаров (еркін 
күрес), Гузель Манюрова (еркін 
күрес), Даниял Гаджиев (грек-рим 
күресі), Марина Вольнова (бокс), 
Иван Дычко (бокс) қола жүлдені 
иемденді. 

EXPO-дағы ЖЕҢІС
22 қарашада EXPO Халық -

аралық к�рмелер бюросы Бас 
ассам блеясының Парижде �ткен 
152-се с  сиясында EXPO-2017 ха-
лықаралық к�рмесі Астана қала-
сында �тетін болып шешілді. 
ХКБ-ға мүше 161 мемлекеттің 
жа сырын дауыс беруі нәтижесінде 
Астананы 103 ел қолдап шықты. 
К�рмені �ткізуге Қазақстанмен 
қатар кандидатураларын тіркеткен 
Бельгия (Льеж қаласы) таласқан 
еді. Еліміз бұл к�рмеге энергияның 
балама к�зіне және «жасыл» техно-
логияға арналған «Болашақ энер-
гиясы» атты тақырыпты ұсынған 
болатын.

Естеріңізде болса, 2017 жылы 
EXPO Дүниежүзілік к�рмесін 
 �т кізуге үміттеніп отырған Аста на-
ның кандидатурасын қолдау үшін 
түсірілген Astana Expo –2017. Great 
Expectation of Kazakhstan атты 
 Қа зақстан фильмі қазан айында 
Каннда �ткен халық ара лық фес-
тивальде марапатқа ие болған еді.

2012 ЖЫЛ: 
«Мәңгілік ел» – 
стратегиялық идея 

Жа�а мы�жылды
ты� ал�аш
ы он жылды�ы еліміз �шін 
алыптасу кезе�і болды 
десек, одан кейінгі екінші декаданы даму да��ылына 
адам бас
ан дәуір деуге болады. 
Ішкі саясат та, сырт
ы саясат та жа�аша ны�ай�ан сапалы
 сипатта !рілді. Ал жылды� 
басты жа�алы�ы – «Мә�гілік ел» идеясыны� жария етілгені.

Биыл жетісулық диқандар 8,2 мың 
гектарға күріш ексе, соның басым б�лігі – 
7,4 мың гектары Балқаш ауданында ор-
наласыпты. Қазір ауданда т�рт шаруа 
қо жалығы ақмаржан �сіруді �здері ай-

налысатын кәсіптердің к�шбасына 
қойып отыр. Оларда �сірілген ақмар жан-
ды жеті арнайы цех заманауи техноло-
гиялық желілер арқылы �ңдеуден �ткізіп, 
тұтынушыларға дайын �нім ж�нелтеді. 

Аймақтағы күріш �сіретін жетекші 
кәсіпорынның бірі – «Бірлік» Агрофир-
масы» ЖШС биыл 1 114 гектар жерге 
кү ріш �сіріп, баптауда. @зірге алдағы 
күзге жасап отырған болжам жаман емес. 
Күріш �сірудің қыры мен сырын әбден 
меңгерген шаруалар, бұйыртса   гектары-
нан 44 центнерден дән аламыз деп ала-
қандарын ысқылап отыр. Қазір алқап-
тардағы ақмаржанның бастары толысып, 
сүттенуде. 

«Бірлік» Агрофирмасы» ЖШС ди-
ректоры Алмас Қыстаубаевтың айтуын-
ша, кәсіпорын 2004 жылы халықаралық 
деңгейдегі агрономдардан �ндіріс орны 
шығаратын �німдердің экологиялық 
тазалығы мен жоғары сапасы ж�нінде 
сертификат алыпты. 

– Технопаркті барынша жаңалау және 
элиталық сортты тұқымдар сатып алу 
арқасында �німділікті одан ары арттыруды 
жоспарлап отырмыз. Осыған байланысты 
бірінші кезекте жердің құ нарлылығын 
арттыруға барынша к�ңіл б�лудеміз. 
^німдердің жоғары сапасына қол жеткі-
зу – оңай шаруа емес. Қажырлы еңбек пен 
қомақты қаржыны қажет етеді. Соған 
қарамастан бар мүмкіндігімізді тұ  ты-
нушылар талабынан шығуға жұмсау-

дамыз. «Бақанастың күріші қандай ірі  әрі 
дәмді. Палауға да таптырмайды» де ген 
с�здерді естігенде, кеудемізді мақта ныш 
кернеп, қуанып қаламыз. Бұл мо йын дау 
біздің еңбегіміздің ақталғанын білдіреді. 
Бүгінде Бақанастың күріші Алма ты қа ла-
 сын қоса алғанда, еліміздің барлық ай-
мағында сұранысқа ие, – дейді директор. 

«Бірлік» Агрофирмасы» ЖШС 2001 
жылы құрылған. Күрішке қоса, бидай 
мен жоңышқа �сіреді. Биыл 1 589 гек-
тарға бидай егіп, гектарынан 18,5 цент-
нерден �нім жинады. Орақ аяқталып, 
астық қамбаға құйылды. Сонымен бірге 
серіктестік  мал шаруашылығын мүм-
кіндігінше дамытып келеді. Қазір шар-
уашылықта 1 000 жылқы, 3 500 сиыр мен 
4 500 қой-ешкі бар. 

Жалпы, биыл Балқаш ауданында 
ауыл шаруашылығы дақылдары 30 мың 
гектарға егілген. Аудан бойынша күріш-
тің түсімі гектарынан 43,4 центнерден 
айналады деген үміт үлкен бар. Мұнда 
күріштің «Бақанас», «Регул» және «Заря» 
атты үш түрі �сіріледі. 

Жоғарыда жазғанымыздай, облыс-
тағы Қаратал ауданында да аз да болса 
ақмаржанды алқаптар орналасқан. Биыл 
қараталдықтар 770 гектарға күріш сеп-

кен. Екі ауданды қоса есептегенде, жос-
пар орындалса, күзде барлығы 33,6 мың 
тонна аппақ дән жиналып, �ңделіп, 
қам баға құйылады. ̂ ңірде күріш шаруа-
шылығының дамуына қос ауданның 
әрқайсысында екі-екіден құрылған 4 
сервистік-дайындау орталығы айрықша 
ықпал етіп отырғаны анық. Балқаш 
ауданындағы сервистік-дайындау орта-
лықтарында жалпы құны 874 миллион 
теңге болатын 11 бірлік ауыл шаруашы-
лығы техникасы бар. 

Негізі, облыста агро�неркәсіптік 
ке шеннің табысты дамуы және осы 
салада еңбек ететіндерді қолдау үшін 53 
сер вистік-дайындау орталығы құрылып, 
аграршыларға қызмет к�рсетуде. Осы 
ор талықтарға 11,6 млрд теңгеден астам 
қар жыға сатып алынған 1 258 бірлік ар-
найы техника қаржылық лизингке бе-
рілген. Олардың арасында биыл Ескел-
ді ауданында картоп �сіру бағыты бо-
йынша жұмысқа кіріскен сервистік-
дайындау орталығына 397 миллион 
тең геге ауыл шаруашылығы техникасы 
сатып алыныпты. 

Болат АБАҒАН, 
Алматы облысы

Биылғы жоспар – 33,6 мың тонна күріш

Алматы облысыны� $аратал мен Бал
аш ауданында мал 
шаруашылы�ымен бірге !сімдік шаруашылы�ы да !ркен жай�ан. 
Осы екі ауданда !сірілетін егістікті� ішінде к�рішке де баса назар 
аударылады. Елімізде Бал
аш пен $араталды� к�рішін т(ра
ты 
сатып алатын !з т(тынушылар тобы 
алыптас
ан. 

«Мәңгілік ел» ата-бабамыздың сан мындаған 
жылдар бойғы асыл арманы екені баршамызға белгілі. 

Ол арман – әлем елдерімен терезесі тең, 
әлем қа тынасынан ойып тұ рып орын алатын тәуелсіз 
мемле кет атану еді, ол арман-тұрмысы бақуатты, 

түтіні түзу шыққан, ұр пағы ертеңіне сеніммен 
қа райтын бақытты ел болу.
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Жадыра МҮСІЛІМ 

Мамандардың айтуынша, бала �сіп келе 
жатқанда бұлшықет тонусының �згеруіне 
байланысты к�птеген асқыну пайда болуы 
мүмкін. Сондықтан асқынулар пайда 
болмау үшін оңалту емін үздіксіз алып 
отыру маңызды. «Қанат» мүмкіндігі 
шектеулі адамдарға арналған спорттық-
сауықтыру орталығының директоры Сәкен 
Темірқұловтың қабылдауына Қазақстан ның 
түкпір-түкпірінен ғана емес, к�рші елдерден 
де науқастар келеді. Олардың дені – сал 
ауруымен ауыратындар. Оның ішінде 
балалар да, ересектер де к�п. Қажетті емді 
жасағанмен, жүріп кетуі қиын адамдардың 
жиі кездесуіне себеп к�п. «Неғұрлым уақыт 
�ткізбей ерте келген адамдардың аяқтан 
тұрып кетуі к�п. Одан кейін оңалтудың 
нәтиже беруіне әр адамның ақыл-ой дамуы, 
мінез-құлқындағы �згешеліктер әсер етеді. 
Кейбір адамдар �здерінің қабілетін қолдана 
алмайды. Жұмыс істегісі келмейді. Бала 
кезінде туыстары оған науқас бала ретінде 
қарап, барлық мейірім ді т�геді. Енді бір 
ата-аналар жұмыстан қолы тимейді. Баланы 
ата-апасына жібереді. Олар оны қинамайды. 
С�йлеткісі келмейді. Осындай ортада 
�скендер �зім шіл болады. Онсыз да ақыл-
ой дамуы мен сал ауруы бар адамның 
�зімшілдігі қыр сықтыққа ұласады. С�йтіп, 
�зінің негізгі  ауруынан б�лек,  ол 
психологиялық мүге дек болып қалады», – 
дейді  Сәкен Темір құлов. 

Қалада тұратын ата-аналар баласын 
оңалту орталықтарына апарып, емін үзбей 
жүргізе алады. Ондай адамдар бала күнінен 
қоғамдық ортаға үйреніп кеткен. Керісін-
ше, ата-анасының біреуі тастап кеткен, 
мүмкіндігі жоқ жағдайларда сал ауруынан 
б�лек мұндай «ерекше» адамдар психо-
логия лық жағынан ауыр күйде болады. 
Мысалы, шалғай жерлерде тұратындар 
бала ларын үнемі орталықтарға таси ал-
майды. Сондай кездері �здігінше жүріп-
тұруы қиындай береді. 0йткені сүйегі �с-

кеннен кейін қол-аяғы тартылып, бұлшық-
еттері қатар жұмыс істемеген соң қысқарып 
қалады. Буын ауруы пайда болады. Осылай 
деген Сәкен Темірқұлов буыны қатып 
қалған балаларды жергілікті жердегі невро-
патологтар к�пке созбай жолдама арқылы 
ота жасатуға жіберу керек деп отыр. 
«Шым кент, Атырау, Алматы, Қарағанды 
қала ларында сал ауруы бар балаларға ота 
жасайды. Бірақ ақылы түрде. Бұрын 428 
мың еді, қазір 520 мың теңге. Бұл тартылып 
қалған етті с�гітеді. Бізге жылдан-жылға 
сал аурудың �те ауыр түрімен ауыратындар 
келеді. К�бісі дер кезінде осындай ота 
жасата алмаған, жолдама ала алмағандар. 
Білуімше, к�п орталықтарда 18 жасқа 
дейінгі адамдарды қабылдайды. Ал ересек-
тер ақылы негіздегі біз секілді орталық-
тарды іздейді. Бізге кешегі күнге дейін екі 
айлық емдік курсқа 380 мың алдық. Бірақ 
бір үйдегі екі баланың мүгедектігі болмаса 
жүйке жүйесі бұзылған болса, біреуін тегін 
емдейміз. Сосын анасы жоқ болып, жалғыз 
әкелері қарап жатқан жағдайда баланың 
емінен 50 мың теңгені алып тастаймыз», 

– дейді «Қанат» мүмкіндігі шектеулі 
адамдарға арналған спорттық-сауықтыру 
орталығының директоры. 

АРНАУЛЫ МЕКТЕПТЕГІ 
16 БАҒДАРЛАМА

Аурудың осы түрімен ауыратындарға 
арналған оңалту орталықтарынан б�лек, 
арнаулы мектепте білім алу қарастырылады. 
Арнайы және инклюзивті білімді дамыту-
дың ұлттық ғылыми практикалық орта-
лығы ның директоры ;йгерім Күдеринова 
елімізде бойында кемістігі бар балалардың 
білім алуына мүмкіндік к�п дейді. Айтуын-
ша, ақыл-ойы кем балалардың ерекшелігіне 
сай бағдарлама әзірленген. Ол бойынша 
арнайы мамандар білім береді. Егер жалпы 
білім беретін мектептерде бастауышты 4 
жыл оқыса, арнаулы мектепте 5 жыл. 
0йткені балаларға артық жүктеме жасамау 
керек. Бір ерекшелігі, мұндай мектептерде 
бейінді мамандықтар бойынша 16 бағдар-
лама әзірленген. Яғни, оқушылар мектеп 
қабырғасының 5-сыныбынан бастап 
шаштараз, аспазшы, электрик секілді ма-

ман дықтарды тереңдетіп оқыта бастайды. 
«Мектептен кейін оқушылар колледждер 
мен жоғары оқу орындарына жіберіледі. 
Аурудың да әртүрлісі болады. Соның 
ішінде ақыл-ойы дұрыс балалар жоғары 
оқу орындарында жалпы стандартқа сай 
оқыту бағдарламасы бойынша білім алады. 
Бірақ оқу орнында олардың жүріп-тұруына 
мүмкіндіктер қарастырылуы мүмкін. 
Арнайы партасы, жүріп-тұруына ыңғайлы 
баспалдақтар мен жеделсатылар жасалады. 
Ал ақыл-ойы кем балалар аула сыпырушы, 
аспазшының к�мекшісі секілді жеңіл ма-
ман дықтар бойынша білім алып, жұмысқа 
тұруына мүмкіндік бар», – дейді ;йгерім 
Мерекеқызы. 

�ЛЕУМЕТТІК КАФЕДЕ 
КІМДЕР ІСТЕЙДІ?

Кейінгі жылдары бірқатар қалаларда 
әлеуметтік тамақтану орындары ашылды. 
Оның ішінде ең алғаш болып Алматыда 
денсаулығында кемістігі бар адамдар жұ-
мыс істейтін Training дәмханасы ашылды. 
Алғашқы кездері келушілер арасында 
қызмет к�рсету түріне біртүрлі к�зқарас 
қалыптасқанымен, қазір тұрақты келуші-
лер қатары к�бейіп келеді екен. Бұл жерде 
негізінен менталдық мүгедектігі бар адам-
дар жұмыс істейді.  Кейіннен елордада да 
Мәулен Ахметов есімді студент Kunde деп 
аталатын тамақтану орталығын ашты. Бұл 
жерде жұмыс істейтіндер ақыл-есі кем, 
эпилепсия, депрессия, шизофрения секіл-
ді аурулармен ауыратындар. Сондай-ақ 
Нұр-сұлтанда Emoji кафе-барында тек 
мүмкіндігі шектеулі адамдар қызмет к�р-
сетеді.  Дәмханаға келушілермен қызмет 
к�рсетушілер ыммен с�йлеседі. Яғни, әр 
үстелде кейбір ым-ишаралардың мысал-
дары бар кітап болады. Ал кейбіреулерінде 
есту аппараттары бар. 

К�ЗҚАРАСТЫ �ЗГЕРТУ КЕРЕК
Соңғы мәлімет бойынша, елімізде сал 

ауруымен ауыратын бала саны 94 мыңнан 
асады. Оның 17 мыңына «церебральды 
паралич» диагнозы қойылған. Он алты 
жас қа дейінгі балаларға 48 023 теңге жәр-
демақы тағайындалған. Ал ересек мүм-

кіндігі шектеулі жандардың саны 600 
мыңнан асады екен. Оның 43 мыңы – сал 
ауруымен ауыратындар. Сол жүйке жүйесі 
ауруына шалдыққандардың �зі үш топқа 
б�ліп қарастырылады. «Мәселен, аяғын 
сілтіп басатындар үшінші топқа жатады. 
Ал түгел денесі қимылдамайды. Олар 
бірінші топқа кіргізіледі. Қазір бірінші 
топта – 8 377, екінші топта – 19 693, үшінші 
топта 14 927 адам бар. Мемлекет тарапынан 
мүгедектік бойынша бірінші топқа – 
65 860, екінші топқа – 52 483, үшінші топқа 
35 672 теңге беріледі. Сондай-ақ мүгедек 
жандарға әлеуметтік қызметкер, күтіп 
отырған адамдарға да жәрдемақы тағайын-
дала ды. Таяқша, балдақ, протездер, крем-
дер т.б оңалту техникалары беріледі. 
Жылына бір рет шипажайларға жібереміз. 
Сонымен бірге ересек адамдар емделетін 
оңалту орталықтары жұмыс істейді. 
Күндізгі б�лімдерге науқастар таңертең 
барып кешке дейін ем-домын алады. Бұл 
әр адамның денсаулығына байланысты», 
– дейді Еңбек және халықты әлеуметтік 
қорғау министрлігі ;леуметтік қызметтерді 
дамыту саясаты департаменті директоры-
ның орынбасары Сырым Нәси. 

Мемлекетімізде мүмкіндігі шектеулі 
жандарды еңбек етуге қыстау болмайды, 
жұмыс істеуіне қарсылық та жоқ. Керісін-
ше, жұмыс берушілермен бірге мүгедек 
жандарды жұмыспен қамту бойынша 
жұмыс атқарылып жатыр. Елдегі жалпы 
мүгедектігі бар адамдардың 423 мыңы – 
жұмыс жасындағы адамдар. Олардың тек 
20 пайызы ғана жұмыспен қамтылған. Бұл 
әлемдік статистикаға сүйенсек, �те т�мен 
к�рсеткіш.  Сол үшін министрлік тиісті 
еңбек бағдарламалары бойынша жұмыс 
істер жатыр екен. Сырым Нәсидің 
айтуынша, «Nur Otan» партиясымен бірге 
былтырдан бері ашылған «Тең қоғам» 
орталығы жұмыс істейді. ;зірге тоғыз 
�ңірде жұмысын бастаған орталықтар 
алдағы уақытта барлық �ңірде ашылатын 
болады.  Бұл мүгедек жандарды әлеумет-
тендіріп, психологиялық к�мек беруге 
мүмкіндік бермек. Бүгінде жұмыс беруші-
лер мүгедек жандарға аяушылық к�збен 
қарайды. Сол үшін к�бісі жұмысқа алуға 
асықпайды. Бұл к�зқарасты �згерту керек. 
Осылай деген министрлік маманы әр адам 
жұмыспен қамтылса, мүмкіндігі шектеулі 
жандардың мүмкіндігі артатынын айтады.

Жауапкершілік кімге жүктелген?

Рас, қазір елімізде балет мектеп тері 
к�птеп ашылып жатыр. Олар дың к�бі балет 
ұстазы қызметін ат қаруы мүмкін. Болмаса, 
бишілер шәкірт тәрбиелеп, жеке мектеп 
ашатын шығар. Бірақ зейнет жасына дейін 
сахнада жүре ала ма?

БИШІЛЕРДІҢ 
НЕГІЗГІ К�СІБІ – БИ

0нертану ғылымының канди даты, 
профессор Тойған Ізім биші лердің ұзақ 
уақыт сахнада жүре ал майтынын айтып 
отыр. Ғалым: «Бір кездері биші, балет 
әртістерінің зей нет жасын �згерту туралы 
ұсы ныс к�терілген. Бірақ ол ұсыныс күйінде 
ғана қалды. Себебі әнші, вокалистер, 
музыканттар, цирк әр тістеріне де зейнет 
жасын қайтару керек болады деп, заңға 
�згеріс енгізген жоқ. Бірақ 20 жыл еңбек �тілі 
болса, оның жұмыстан шығуына болады. 
Яғни, белгілі бір пайызда еңбекақы т�ленеді 
екен. Оның �зі болар-болмас ақша, яғни 30 
бен 60 мың теңгенің арасында ғана.  Ұзақ 
уақыт сахнада жүрген бишілерге обал болды. 
Тізең басылмайды, бел ауырады. Омыртқа 
орнынан қозғалады. Менің мойын омыртқам 
қозғалып кеткен. К�п бишілер омыртқадан 
жарақат алып қалады», – дейді.  

Бұрын биші 20 жыл сахнада жүр се, 
зейнетке шыға алатын еді. Қазір ондай 
жеңілдік жоқ. Қырық пен елу дің арасындағы 
бишілерді сахна ға шығару қисынды ма? Кіл 
желкіл деген жастармен бірдей тұрып, �нер 
к�рсете алмайтыны тағы бар. Биші лердің 
негізгі кәсібі – би. Би ден басқа қайда 
барады? Қырықтан кейін басқа кәсіпке 
ауысып, маман дық �згертуге адамның бәрі 
бірдей қабілетті бола бермейді. 

Бұған дейін балет бишілерін зейнет 
демалысына ерте жіберу ту ра лы мәселені 
қазақ балет �нерінің майталманы Болат 
Аюханов жиі к�терген болатын. Ол бір 
сұхбатын да: «Қырық бес жасымда соңғы рет 
Гамлетті алқынып, әрең билеп шық қан мын. 
Ал 45 жастағы әйел қандай кәсіби биші 
болсын, жас кезін дегі дей билей ала ма, 
�нерсүйер қауымға эстетикалық ләззат 

сыйлай ала ма? Осыны ойламайтын Үкіметте 
ұят бар дегенге сенбеймін. Қазір бізде 
сахнада не істеп жүргендерін �здері білмейтін 
кәрі бишілер жетерлік. Мен оларды қуып 
шыға алмаймын, �йткені байғұстар зейнетке 
шық қанша шыдайық деп, соңғы демі 
жеткенше тырысып-ақ жүр. Қанша сіңірін 
созғанмен, мені де, к�рер менді де риза ететін 
�нер к�рсете алмайтыны тағы белгілі. 17 
адам зейнет жасына жете алмай қайтыс 
болып кетті» деген еді. Бірақ балет королінің 
бұл арманы әлі орындала қойған жоқ. Жасы 
қырықтан асса да, әлі күнге сахнада жүрген 
бишілер к�п. Олардың бәрі �мірін биге 
арнаған. Сол себепті де осынау бір бекзат 
�нерден кете алмайды. 

Балетке әртістердің тым ерте келетінін 
ескерсек, Қазақстанда оларға жарты ғасыр 
еңбектену керек. «Ғалымдар балет бишілері 
қызметін кеншілердің еңбегімен салыс-
тырады, соның �зінде қазақ стан дық балет 
әртістері ғұмырының жартысынан к�п 
б�лігін билеумен �ткізуі керек», – дейді 
әртіс тер. 

Ал биші Перизат Омарбекова «бұрын 
бишілер қауымы 20 жыл еңбек �тілінен соң,  
38  жасында зейнетке кеткен болса, қазір ол 
заңды алып тастаған» дейді. Биші бұл заңды  
қайта қарастыру керегі  қанша айтылса да, 
�згеріссіз тұрға нын айтады.  «Соңғы мәліметке 
сүйен сек, жас келгенде би  билеу қиын болған 
соң, бишілерге  20 жыл еңбек �тілінен соң, 
айлығына бел гілі бір пайыз к�лемінде 
қосылады деген жаңа заң шыққан. Нақты 
неше екенін білмедім. Қазір биші лер дің 
шамасы келгенше сахнадан түспеуге, зейнетке 
басқа ел қатарлы шығуға құқығы бар. Негізі, 
бишілер физикалық құрылымы жағынан да, 
�зінің �мірлік ұстанымы, жеке ден сау лығы 
тұрғысынан қарасақ та әр түрлі. Мысалы, аты 
әйгілі Майя Плесецкая 90 жасқа келгенше 
билеген екен. Қытайдың аты әйгілі атақты 
бишісі Янь Ли Пин 58 жаста, әлі де сахнада 
жүр. Ал Үндістанның кәсіби бишілері қарттық 
келгенше сахнадан түспейтініне �зім к�з жет-
кізіп келдім. Табиғат адамзатты әр түрлі етіп 
жаратады ғой,  дегенмен  бишілердің ағзасына 
гимнастика спорты секілді  �те үлкен салмақ 
тү се  ді», – дейді Перизат Омар бекова. 

БАСҚА К�СІПКЕ 
БАРУЫ МҮМКІН БЕ?

Жасы келіп, р�лсіз қалған бишілерге жаңа 
заман талабына сай курс оқып, басқа салаға 
кетуіне тура келеді. Бәрі бірдей кәсіп аша 
алмасы белгілі. Би �неріне адам жүрек 
қалауымен келеді. Кез келген адам биші, балет 
әртісі болып кетпейтіні анық. Сондықтан 
�нерге шын берілген жандар екінші рет кәсіп 
жаңғыртуға мүдделі бола бермейді. Ресейде 20 
жыл сахнада билеген биші құрметті еңбек 
демалысына шығуына құқы бар. Кейбір 
елдерде 40 жастан бастап зейнеткерлікке 
шығады. Бізде ше? Біздің бишілер дің неге 
құқы жоқ? Біз бұл сауалды осы салаға жауапты 
министрлікке қойған едік. 

Министрліктің айтуынша, жұ мыс �тілі 
20 жылдан кем болған кез де әртістерді 
жеңілдікпен зей нет ақымен қамтамасыз етуге 
қатыс ты мәселе к�птеген жылдар бойы 
пысықталуда.

Қазақстанда ынтымақты зей нет ақы 
жүйесінен жинақтаушы жүйеге к�шуіне 
байланысты 1998 жылғы 1 қаңтардан бастап 
жеңіл детілген және мерзімінен бұрын 
зейнетақы, оның ішінде әртістерге берілетін 
зейнетақы т�лемдері қыс қартылды. Бұл 
мәселе ҚР Президен ті ;кімшілігі, ҚР 
Үкіметі, оның ішін де мүдделі мемлекеттік 
орган дар мен ҚР Парламенті деңгейінде 
қаралды. Алайда жинақтаушы зейнетақы 
жүйесін дамыту қағидат тарын сақтау 
мақсатында әртістерге еңбек сіңірген 
жылдары үшін зей нет ақыны қалпына 
келтіру ж�нін дегі ұсыныс қолдау таппайды. 
 Сонымен қатар 2019 жылғы 26 желтоқсандағы 
«Қазақстан Респуб ликасының кейбір 
заңнамалық актілеріне тарихи-мәдени мұра 
мәселелері бойынша �згерістер мен 
толықтырулар енгізу туралы» №289-VI ҚРЗ 
қабылданған заң шеңберінде Мәдениет және 
спорт министрлігі әзірлеген «Мәдениет 
туралы» 2006 жылғы 15 желтоқсандағы 
Қазақстан заңына кәсіптің �зіндік ерекшелігі 
бар мәдениет ұйымдарының әртіс теріне 
арнайы ай сайынғы ақшалай т�лемдер 
түрінде мемлекеттік әлеу меттік қолдауды 
к�здейтін жаңа 15-1-баппен түзету енгізді.

«Түзетуге сәйкес ай сайынғы ар найы 
ақшалай т�лемдерді алу құқығына кәсіби 
еңбек �тілі кемінде 20 жыл және балет әртісі 
лауазымын да кәсіби қызметін зейнеткерлік 
жасқа жеткенге дейін тоқтатқан балет әртіс-
тері ие болады. Бұл ретте арнайы ай сайынғы 
қаржылық т� лемдер бір жұмыс орнынан 
соң ғы 3 жыл дағы орташа айлық жалақы-
сының 60% м�лшерінде, бірақ тиісті қаржы 
жылына арналған респуб лика лық бюджет 
туралы заңда белгіленген айлық есептік 
к�рсет кіштен 109 есе аспайтын ай сайынғы 
ақшалай т�лемақы түрінде әлеумет тік қолдау 
к�рсетеді. Сондай-ақ  Мәдениет және спорт 
министрі 2020 жылғы 24 сәуірдегі №101 
бекіт кен «Мәдениет ұйымдарының балет 
әртістеріне ай сайынғы ар найы ақшалай 
т�лемдерді тағайын дау қағи да ларын бекіту 
туралы» қағида лары  қолданылады», – дейді 
ведом ство �кілдері. 

Биші болу оңай емес. Ол да қыруар 
еңбекті, күш-жігерді талап етеді. Жаттығуда 
жүрген елу жастағы бишіні к�з алдыңызға 
елестете аласыз ба? Профессор Тойған Ізім 
айтқандай, биші темір емес, ол да ет пен 
сүйектен жаралған адам. Оның да денсаулығы 
сыр беруі мүмкін. Таң ның атысы, күннің 
батысы театрда жүре алмайды. Кейбір балет 
бишілері сахнадағы �мірдің ғұмыры қысқа 
екенін жиі айтып жүр. Жасы келіп, жұмыссыз 
қалып  қалу да би шіге оңайға соқпайды. Сол 
себепті де, олардың зейнет жасын қайта 
қарайтын уақыт жеткен секілді. 

Биші бейнеті зор, зейнеті қор

Балетке бишілер ерте жастан �атысады. �рі оларды� сахна да�ы дәурені де 
�те �ыс�а болады. �йткені денелері �атпай т�р �анда сахнада емін-еркін билей 
алуы м!мкін. Олар жасы келіп, �артай�анша билеп ж!ре алмайтыны аны�. Оны� 
да себебі бар: әр би о�айлы�пен келмейді. #аншама жатты�у жасай ды.  Ара-
сында ��лап, жара�аттанып та �алуы м!мкін. Оны� !стіне денсаулы�ы да сыр 
бере бастайды. Барлы�ы бірдей м��алім бола алмасы белгілі. Сонда не істемек? 

Газ саласының білікті ма маны 
Серікгүл Шораханқызы да 30 жыл-
дан аса осы салада табанды ең бек 
етіп келеді. Ерлермен иық тіресе 
жұмыс істеген ол «мамандығыма 
деген к�зқарасым еш айныған емес» 
дейді. Бүгінде зейнет жасына 
жақындаған маман иесі Тәуел сіздік 
жылдарында елінің �ркендеуіне, 
аймақты к�гілдір отынмен қамтуға 
�зіндік үлес қосқанына қуанады.

Алтын ұя мектебін үздік аяқ тап, 
арманына қол созған Серікгүл 
Омарова газ саласында еңбек етуге 
бел буғанда ма ңайын дағылардың 
таңырқай қарағаны да жасырын 
емес. Дегенмен мақсаты айқын жас 
түлек Алматы қаласына барып, 
таңдаған мамандығына оқуға түседі. 
Жоғарғы оқу орнын тәмамдаған соң 
жолдамамен туған жеріне оралып, 
1983 жылы «Қызылордаоблгаз» 
�ндірістік бірлестігінде еңбек 
жолын бастады. ;р жылдары 
жұмысында жоғары жетістік терге 
жетіп, 15 жылда жауапты қызмет-
тердің тізгінін ұстайды.  

Тәуелсіздік алған жылдары сол 
уақыттың үрдісімен «Қы зыл орда-
облгаз» мекемесі жеке шелендіріліп, 
бірнеше маман мен бірге Серікгүл де 
қысқартуға ілігеді. Жеті жылдан аса 
жұмыс сыз отырған ол маман-
дығымнан �зге жұмысты істеуге 
деген ниетім болмады дейді. Үмітін 
үзбей осы салаға қайта оралар ша-
ғын күте беріпті.

– Жоғары оқу орнын бітіріп, 
жұмысқа орналасқанымда ме ке меде 
к � б і н е  е р - а з а м а т т а р  қ ы з м е т 
атқараты нын білдім. Олар маған 
алғашында осы салаға келгеніме 
таңырқай қарай тын. Кейін �зімді 
жақсы қырымнан к�рсете білген 
соң, жауапкершілігі жоғары жұмыс-
тарды тапсыра беретін болды. 
Жұмыстан босап қалған уақыт та 
�зге салаға барғым келмеді. Маман-
дығым бойынша еңбек етемін деген 

үмітімді үзбедім. 0йткені газ бар 
жерде жылылық бар. Ал мен ай-
налама, ел-жұрт қа жылу сыйлағанды 
жақсы к�ре мін, – дейді Серікгүл 
Омарова. 

Арада жеті жыл уақыт �ткен соң 
Қ ы з ы л о р д а  о б л ы с ы н д а 
«ҚазТрансГаз Аймақ» АҚ Қызыл-
орда �ндірістік филиалы ашылады. 
Білікті маман Серікгүл компания-
ның барлық сынағынан сәтті �тіп, 
қайта жұмысқа қосылады. Сол 2004 
жылдан бүгінге дейін апатты дис-
петчерлік қызметінің дис петчері  
қыз метінде еңбек сіңіріп келеді.

Бүгінде Ұлттық оператор дың 
�н діріс тік филиалы �ңірді газдан-
дыру жұмысын қарқынды жүргізіп 
келеді. Облыстағы барлық аудан 
орталықтарына газ құбырлары тар-
тылып, 5  аудан толықтай  табиғи 
газға қосылды. Осының бәрі 5-6 
жыл к�лемінде ғана атқарылған 
орасан шаруа.  Елге қайырлы 
істердің ортасында жүрген Серік гүл 
Омарова бұл жетістік тер дің бәрі 
еліміздің тәуелсіз дігінің арқасында 
деп біледі. Қазір 1 ұл, 1 қыз тәрбие-
леген ар дақты ана �з ұлының да осы 
газ саласында елге қызмет етке нін 
ж�н к�ріпті.  

«Еліміздің газ саласында әлі 
атқарылар ауқымды жұмыстар к�п. 
Сондықтан ұлымның осы салада 
қызмет атқарып, еңбегі сіңгенін 
қаладым. 0зімнің жи ған тәжіри-
бемнен балама бағыт берсем, оның 
жақсы маман атануына сеп болар 
еді. Білікті маман қашанда мемле-
кетімізге қажет», – дейді Серікгүл 
Омар ова. 

Қызметтестері де Серікгүл дің 
ұжымның ұйытқысы екенін айтып 
мақтанады. Жұмысқа келген жас 
мамандарды қолдап, оларға кәсіптің 
қыр-сырын үй рету ден жалықпай-
тынын айта ды. 

Ерқанат С�РСЕНБАЙҰЛЫ,
Қызылорда облысы

Жылылық 
сыйлар Серікгүл

�з ісіні� кәсіби маманы бол�ан жандарды� е�бек тәлімі де 
ерек болатыны бар. Кәсіпорындарда�ы ж�мыс ыр�а�ын жандан-
дырып отыратын да солар.     

Айым БЕКТҰР
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AI  YNQQ

Елдос СЕНБАЙ

810-НАН АСТАМ САЙТ 
БҰҒАТТАЛДЫ

Осы орайда ішкі істер органдары 
интернет кеңістігіндегі құқыққа қайшы 
контенттерді бұғаттау мақсатында тұ-
рақты түрде мониторинг жүргізіп келеді. 
Анықталған интернет ресурстарға сер-
верден ішінара ағыту түрінде шаралар 
қолданылуда. Нәтижесінде, жүйе қол-
данушылары олардың қызметтеріне қол 
жеткізе алмай қалып, к#птеген клиен-
тінен айырылған мұндай «онлайн сау-
дагерлердің» беделіне нұқсан келеді екен. 
Бұл мақсатта Ішкі істер министрлігі 
«Ки берқадағалау» ақпараттық жүйесін 
енгізген болатын. Бүгінде есірткіні тарату 
мақсатын к#здейтін аккаунттар мен 
басқа да ресурстарды бұғаттау бойынша 
жұмыстар жалғасуда. Қазір олардың 
саны 810-нан астам сайтты құрайды.

«Мемлекет басшысының тапсыр ма-
сына сәйкес, былтырдан бастап елімізде 
есірткіні интернет арқылы тарату үшін 
қылмыстық жауапкершілік күшейтілді. 
Енді Қылмыстық кодекске сәйкес, есірт-
кіні жарнамалағаны және насихаттағаны 
үшін, соның ішінде граффити-суреттер 
мен QR кодтар арқылы жасағаны үшін 
қылмыстың жаңа құрамы енгізіліп, үш 
жылға дейін бас бостандығынан айыру 
түрінде жаза к#зделген. Егер осы қыл-
мыстық топпен, бірнеше рет, білім ұйым-
дарында немесе адам к#п жиналатын 
орындарда, бұқаралық ақпарат құрал да-
рын немесе электрондық ақпарат ресурс-
тарын пайдаланып, қызметтік жағдайын 
пайдаланып жасалған болса, 3 жылдан 6 
жылға дейін бас бостандығынан айыру 
түріндегі жаза қарастырылған. Сондай-ақ 
Электронды ақпараттық ресурстарды 
пайдалану арқылы есірткі #ткізу 10 жыл-
дан 15 жылға дейін бас бостандығынан 
айырумен жазаланады. Электронды ре-
сурстар арқылы есірткі қолдануға шақыру 
3 жылдан 8 жылға дейін бас бостандығынан 
айыруға әкеледі. Аталған қылмыстар ауыр 
және аса ауыр қыл мыстар санатына жат-
қызылған», – дейді ІІМ Есірткі қыл мы-
сына қарсы іс-қимыл департаментінің 
басқарма бастығы Бахытжан 7мірханов.

2020 жылы аталған баптар бойынша 
сотқа дейінгі 138 тергеу жүргізілген. 
Оның ішінде 106 қылмыстық іс есірткі 
жарнамасы фактісі бойынша, 32 қыл-
мыстық іс интернет-ресурстарын қол-
дану арқылы есірткі #ткізу (сату) фактісі 
тіркелген. Осы жылдың 7 айында есірткі 
жарнамасының 61 фактісі, интернет жү-
йесі арқылы есірткі #ткізудің 56 фактісі 
тіркелді.

ЖИЫНТЫҚ КЕСТЕ – ЗАҢДАҒЫ 
ЖАҢАШЫЛДЫҚ

2018 жылы есірткі нарығындағы 
жағымсыз #згерістерге дер кезінде ден 
қою мақсатында Мемлекет басшысының 
қолдауымен жаңа психобелсенді зат-
тарды бақылауға енгізу тетігін жеңілде-
тетін нормалар қабылданған болатын. 
Соның арқасында Үкіметке есірткі тізім-
дерін және оларды шағын, ірі және аса 
ірі м#лшерге жатқызу туралы жиынтық 
кестесін бекіту бойынша #кілеттіктер 
берілген еді. Оның тиімділігін шетелдік 
құқық қорғау органдары да, бейінді ха-
лықаралық ұйымдар да мойындап отыр. 

«Содан бергі уақытта белгілі синте-
тикалық есірткілердің барлық топтары-
ның 89 базалық құрылымы қосымша 
бақылауға енгізілді. Ал биыл Қазақстанда 
бақылауға жататын есірткі және прекур-
сорлардың тізімін тағы да 29 құрылыммен 
толықтыру ж#нінде Үкімет қаулысының 
жобасы әзірленуде. Осындай жаңашыл-
дықтар нәтижесінде, соңғы екі жылда ең 
қауіпті синтетикалық есірткілерді заңсыз 
айналымнан алу к#лемі 50 есе артты. 
Мәселен, 2018 жылы айналымнан 1,8 
ке лі есірткі алынған болса, 2020 жылы 
бұл к#рсеткіш 100 келіні құрады.

Соңғы жылдары біз алғаш рет есірткі 
#ндіретін астыртын есірткі зертхана ла-
рының ауқымды желісіне тап болып 
отыр  мыз. Ресейлік әріптестеріміздің 
к#  ме гімен бұған дейін Алматы және 
Батыс Қазақстан облыстарында ең ірі 
есірт кі #ндірісін жолға қойған трансұлт-
тық ұйымдасқан қылмыстық топты құ-
рықтадық. Бұл жұмыстар биыл да жал-
ғасуда. Мәселен, Қарағанды облысында 
трансұлттық ҰҚТ қызметінің жолы 
кесілді. Ресейлік әріптестерімен бірлесіп 
Алматы қаласында «мефедронды» жет-
кізу арнасына тосқауыл қойдық. Жыл 

басынан бергі 7 айда 11 есірткі зертханасы 
жойылды», – дейді полиция полковнигі 
Бахытжан Кәдірбекұлы.

Жалпы статистика бойынша, 2021 
жылдың 7 айында есірткі қылмыстарын 
тіркеуде оң серпін байқалады. Мәселен, 
жыл басынан бері 4 614 есірткі құқық-
бұзушылығы тіркелген. 2020 жылы бұл 
к#рсеткіш 4 222 дерек болатын. Оның 
ішінде 1 510 есірткі қылмысы (2020 жы-
лы – 1 334 дерек): #ткізу фактісі – 920 
(2020 жылы – 856), аса ірі к#лемде есірткі 
сақ таудың 247 дерегі (2020 жылы – 178) 
тір кел ді. Есірткі бизнесі саласындағы 8 
ұйым дасқан қыл мыстық топ жойылды 
(2020 жылы – 3), олар дың к#шбасшылары 
мен қатысушыла рына қатысты 14 қыл-
мыстық іс қозғалды. Есірткі құралдарын 
пайдалануға арналған притон ұйымдас-
тыру және ұстаудың 7 фактісінің жолы 
ке сілді. Контрабанданың 70 фактісі 
анық талды. Есірткі кірістерін заңдастыру 
фактісі бойынша 1 қылмыстық іс қозғал-
ды. Заңсыз айналымнан 21 тоннадан 
астам есірткі тәркіленген. Оның ішінде 
5,5 тонна марихуана, 300 келіге жуық 
гашиш, 4 келіден аса героин және 60 
келіден артық синтетикалық есірткі бар. 
Бас қарма бастығының айтуынша, #ткен 
7 айда синтетикалық есірткінің заңсыз 
ай налымына қатысты 741 құқықбұзу-
шылық тіркелген. Оның 251-і #ткізу, 
62-сі сақтау, 1-уі контрабанда, 66-сы 
насихаттау және 361-і теріс қылық дерегі. 

НАШАҚОРЛЫҚ 
ЖАСАРЫП КЕЛЕДІ

Мамандардың айтуынша, есірткі 
әлеуметтік топ талғамайды екен. Сон-
дықтан да ақшасы к#п адам, есірткіні 
ұзақ және к#п тұтынып жүре алады деген 
тұжырым – қате. Тәуелділікке түскен 
адам үшін ақша маңызды емес. Ол оны 
қайтсе де табуға тырысады. Бұл жердегі 
ең бірінші фактор – денсаулық. Егер 
синтетикалық есірткі туралы айтар 
болсақ, ол ең бірінші кезекте адамның 
орталық жүйке жүйесін бұзады. Конги-
нитивті ауытқулар болады. Параноя, 
галлюцинация, ұмытшақтық басталады. 
Сондықтан ондай есірткіні ұзақ уақыт 
тұтынып жүру мүмкін емес. Ал уақы-
тында емделмесе, оның соңы қай ғылы 
аяқталуы мүмкін.

«Егер статистикаға қарайтын болсақ, 
2017 жыл мен 2021 жылды салыстырып 
к#релік, бұрын бізге 18 жастан жоғары 
адамдар хабарласатын. Мәселен, наша-
қорлардың орташа жасы 25-40 жас 
аралығында еді. Ал қазір кәмелет жасқа 
толмаған жас#спірімдер де осы санатқа 
еніп бара жатыр. Олардың арасында 15-
16 жастағы балаларға дейін бар. Сон-
дықтан да нашақорлық жасарып бара 
жатыр деп сеніммен айта аламын. Бізді 
алаңдататыны – осы. Мұның барлығы 
интернет дүкендердің пайда болуымен, 
есептесудің оңайлығымен, соған сәйкес 
есірткі заттарының #те оңай қолжетімді 
болып кетуімен байланысты. Ал мұндағы 
байланысты қадағалап отырудың 
қиындығы бұл мәселені тіпті ушықтыра 
түсті», – дейді «Ренессанс» оңалту ор-
талығының клиникалық психологі Кар-
нелия Йоффе.

Мұндай қадамға барудың бір себе-
бі – ортаға байланысты екен. Айналаңда 
араласатын адамдардың бірі осындай 

құмар әдетке үйір болса, ол қасына 
екінші біреуді тартуы мүмкін. Сондық тан 
балаларыңыздың араласатын ортасы на 
мұқият қарағаныңыз ж#н. Kзіңіз де #мір 
салты күдікті топқа жоламағаныңыз 
абзал. Екінші себебі – психологиялық 
фактор. Адам есірткіні қабылдағанда оны 
#зінің к#ңіліндегі ішкі бос қуысты 
толтыру үшін жасайды екен. Бұл оның 
мінезіндегі кемшілігі немесе #кініші бо-
луы мүмкін. Қызығушылықтан барған 
күнде де, ол осы бос қуысты толтыруға 
жа тады. Яғни, сау кезінде ала алмаған 
қа жеттілігін, ол масаң күйде алады. 7лде 
сау кезінде шығара алмаған мінезін, ол 
мас кезінде жақсы жеткізеді. Оған осын-
дай күй жетіспейді деген с#з. Бірақ мұның 
барлығы да #ткінші екенін, есірт кі, 
психотропты заттар мен прекур сор-
лардың қандай күйде де, қандай к#лемде 
де аса зиян екенін үнемі есте ұстаған дұ-
рыс. Оларды пайдалану, тасымалдау, #т-
кізу, болмаса одан да #зге мақсатта қол-
дану заңмен реттеледі және қудаланады.

ЖАП-ЖАҚСЫ ЖОБАНЫ 
ШАБАН ҚАРҚЫН 

ҚҰРТАДЫ
Мемлекет басшысы 2020 жыл-

 ғы 1 қыркүйектегі соңғы Жолда-
уында Үкіметке 5 жылда мемле-
кеттік орман қорында – 2 мил-
лиард, ал елді мекендерде 15 мил-
лион ағаш егуді жүктеді. Бұл елі-
мізді к#галдандыру және орман-
дандыру ауқымын күрт кеңейтуге 
септігін тигізуі тиіс. Яғни, рес-
публиканы кең ауқымда жасыл 
желекке б#леу бойынша тарихи 
науқан қолға алынды.  

QazEcoTech Ltd ЖШС бас 
директоры Ұлықбек Сұлтанның 
дерегінше, Экология, геология 
және табиғи ресурстар министр-
лігі облыс әкімдіктерімен бірге 

осы бағытта тиісті жұмыстарды 
жүргізіп отыр.

«Олар әрбір #ңір б#лінісінде 
ағаш отырғызу к#лемдерін анық-
тап та қойды. Нақтылай кетсек, 
әкімдіктердің табиғат қорғау 
және орман қорғау мекемелерінің 
күшімен бастапқы кезеңде 
жалпы ауданы 464 мың гектарды 
құрай тын территорияда 1,1 мил-
лиард түп ағаш егу жүзеге асы-
рылады. Жаңа орманның ең к#п 
к#лемі Түркістан, Қызылорда 
және Жам был облыстарының 
жерінде отыр ғызылмақ. Бұл 
ретте ағаштардың үлкен б#лігін 
сексеуіл құрайтын болады. Ол 
негізінен Арал теңі зінің құрғап 
қалған түбінде егіледі. Қазақ-
станның орталық #ңірле рінің 
басым к#пшілігінде қарағай, 
шыр ша, аққайың секілді орман 
түзуші ағаш түрлері егіледі», – 
деді сарапшы.

Бұл ақпаратты Экология 
вице-министрі 7лия Шалабекова 
растады.

«Республиканың орманда-
нуын арттыру және елді мекен дер-
ді жасылдандыру мәселелері #те 
#зекті. Сол себепті оған Пре зи-
дент Қ.Тоқаев #з Жолдауында мән 
берді. Мемлекет басшысы ның 
орман алқабында – 2 мил лиард, 
ал елді мекендерде 15 мил лион 
ағаш егу тапсырмасы тиім ді іске 
асса, бұл шара елдегі эко логиялық 
ахуалды айтарлық тай жақсар-
тады», – деген ол ве домствоның 
әртүрлі орман #сіру жобаларын 
зерделеп жатқанын жеткізді.

Маусым айының басындағы 
жағ дай бойынша 21,6 мың гектар 
биылға жоспарланған 129,7 мил-
ли он к#шеттің 82 миллионға жуы-
ғы отырғызылыпты. Қалғаны не гі-
 зінен күзде егіледі деген жос пар бар.  

Қалай болғанда, осы 130 мил-

лиондай к#шет жайқалып #сіп 
кеткеннің #зінде 2 миллиардтық 
жоспардың небәрі 6,48%-ы ғана 
орындалмақ. Мұндай қарқынмен 
экология ведомствосы мен әкім-
дердің екі миллиардтық межені 5 
жылда еңсеруі неғайбіл. 

ЖЕРСІНБЕЙТІН АҒАШТЫ 
ЕГЕ БЕРУ ҚАЖЕТ ПЕ?

7йтсе де, қазір қолданыстағы 
орман алқаптарын және елді ме-
кендердегі #сіп тұрған жасыл 
желекті сақтап қалу күн тәртібінде 
«күйіп» тұр. Бұған да Мемлекет 
бас шысы мән-маңыз беріп отыр: 
кеше, 23 тамызда ең ірі мегапо ли-
сімізге жұмыс сапары аясында 
Алматы әкімінің қаланы абат-
тандыруға бағытталған жобал а ры-
мен танысқан және есебін тың     д а-
ған Қасым-Жомарт Тоқаев «бар-
лық жобалар қалада қауіпсіз орта 
қалыптастырып, шаһардағы #сім-
діктер қорын сақтап қалуға бағыт-
талуы қажет» екенін атап #тті.

7йтпесе, осы жазда Алматыда 
#ткен жылғы қарашада отырғы-
зылған ағаштардың қурап қалуы-
на қатысты шу шықты. Былтырғы 
күзде еліміздегі ең ірі қаланың 
к# шелерінде 65 мыңдай к#шет 
егілген болатын. К#п уақыт #тпей 
жатып, оның жартысынан астамы 
құрыды. Жергілікті тұрғындар 
#сімдіктерді ешкім суармағанын 
айтады. Қалалық әкімдіктің 
Жасыл экономика басқармасы 
бұл мәліметті жоққа шығарып, 
ағаштардың кесте бойынша – 
аптасына бір рет суарылатынын 
алға тартты. Ал «#лген» к#шеттер 
орнына жаңалары егілмек.

«Алдағы күзгі кезеңде ол к#-
шеттерді қалпына келтіру жұмыс-
тары жүргізіледі. Мердігер «ком-
пенсациялық отырғызу» бойын-
ша міндеттеме алған. Қураған 
ағаштар жаз бойы тұрды, егер 
жаңа к#шеттерді жазда ексек, 
олар да қурап қалатын еді. Себебі 
жасыл желектердің вегетациялық 
кезеңі к#ктемде басталып кете-
ді», – деп түсініктеме берді ақ-
парат құралдарына Жасыл эконо-

мика басқармасының бас маманы 
Нұркен Ақмырза.     

Бүгінде ең ірі мегаполисімізде 
шамамен 2 миллиондай ағаш бар. 
Басқаша айтқанда, бір алматылық 
тұрғынға бір ағаштан да келмейді. 
Оның үстіне, әкімдік уәде етіп 
отырған жаңа «компенсациялық» 
к#шеттердің желек жайып кете-
ріне еш кепілдік жоқ. 

Қала әкімі Бақытжан Сағын-
таевтың мәліметінше, алдағы 
күзде Алматыда жалпы 300 мың 
к#шет егу жоспарланған. Биыл 
мегаполис жерсіну деңгейі т#мен, 
ал аурушаңдығы жоғары болған-
дықтан, ж#ке, катальпа, бозар-
шадан бас тартқан. Енді будан-
дастырылған ағаштардың, атап 
айтқанда «Қазақстандық» деп 
аталатын, ұшатын ақ ұлпалары 
жоқ теректің, қарағаштың пай-
дасына таңдау жасалуда.   

«�ЛГЕН» К�ШЕТТЕРГЕ 
Б�ЛЕНГЕН ҚАЛАЛАР

7лгінде жаңа к#шеттердің ең 
к#п к#лемі Түркістан облысына 
тиесілі екені айтылды. Мысалы, 
28 гектарды алып жатқан түр кіс-
тандық дендропарктің аумағында 
12 мың түрлі жеміс ағашы мен 
к#пжылғы #сімдік егілді. Құры-
лысын «Қазақстанның Даму Бан-
кі» мемлекеттік банкі қаржы лан-
дырған, жалпы құны 87 миллиард 
теңге тұратын «Керуен Сарай» 
жаңа к#пфункционалды туристік 
кешені аумағында 50 гектардай 
жер абаттандырылған. 

Алайда жақында әлеуметтік 
желі «Керуен Сарайдағы» ағаш-
тардың қурап қалғанын айғақтай-
тын фотосуреттер мен бейне жаз-
баларға толып кетті. 7кімқаралар 
бар айыпты алдымен табиғатқа 
жапты: ағаштар жергілікті кли-
матқа шыдамаған-мыс. Содан 
ке йін бар жауапкершілікті мер-
дігерге қарай сырғытты: ағаш тар-
дың жетіліп, тамыр жайып кет-
пеуіне олардың мерзімінен ерте 
және дұрыс отырғызылмауы се-
беп болыпты. Бұған шенеунік-
тердің «Керуен Сарайды» ашуды 

асықтыруы да себеп болса керек. 
Кешенді салған түріктің Sembol 

Construction алпауыт құрылыс 
корпорациясының Eco Life ком па-
ниясының #кілдері #з қате ліктерін 
журналистер алдында мойындады. 
Компанияның бас менеджерінің 
айтуынша, мердігер кешенді ашуға 
асыққан және к#шеттерді ережеге 
қайшы отыр ғызған. Соның кесі-
рінен қурап қалған аса қымбат 
шынар, сакура к#шеттерін тамы-
ры мен қазып алып, лақтырып 
тас тауға тура кел ген. Мердігер 
күз де олардың ор нына Түркіс-
танның аптап ыс тығына т#зімді 
басқа ағаштарды екпек. Mnews.kz 
хабарлауынша, олар да Түркиядан 
әкелінбек. Сонша жарнамаланған 
сарайда қанша ағаштың қурап 
қалғаны, одан қанша шығын 
келгені жарияланбады. 

Осының алдында Түркістан 
облысын жасылдандырудағы 
олқылықтарға және осы мақсатта 
б#лінген қыруар қаражаттың 
ұтымды жұмсалмауына қатысты 
жергілікті мәслихат депутаттары 
алаңдаушылық білдірген-тін. Олар 
ел қаржысына егілген к# шеттер 
«түркі әлемінің алтын бе сігінің» 
ажарын ашып, келбетін к#ркейту 
орнына, қураған кейпі мен к#ңілсіз 
к#рініс тудыраты нына қынжылды.  

7ділін айта кету керек, ағаш-
тар осы жазда елордада да қурап 
жатты. «Жаппай қураған к#шет тер 
мен ағаштар бас қаланың к#шелері 
мен парктерін аралаған жанның 
к#ңі ліне кірбің түсіреді. Бейне бір 
мер зімінен бұрын күз түскен сияқ-
ты. Шыршалар тат басып кет кен-
дей үрейлі түске боялды. «Қазақ 
елі» монументінің артындағы 
«Мың жыл дықтар аллея сы» #з 
атына лайық емес: к#шеттер мың 
жыл түгіл, бір жыл тұрмады. 7кім 
мырза, ағаштарға назар аудары-
ңыз!» – деп қиыла жазды астана-
лықтар әлеуметтік желіде.  

Осыдан ой туады: жаңадан 2 
миллиард түп к#шет егуге аста-
т#к бюджет қаражатын шығын-
дамас бұрын, егілген ағаштарға 
күтім жасауды үйренбейміз бе?

Есірткі есті алып барады 
�азір интернет технологияларды� дамуына және синтетикалы� есірткілерге с�ранысты� тым артуына 

байланысты есірткі саудасы т�рлене т�суде. Б�л бір жа�ынан есірткіні� за�сыз айналымында жа�адан 
психобелсенді заттарды� пайда болуымен де ты�ыз байланысты. Сауданы� басым б#лігі интернет 
д�кендер, әлеуметтік желілер, киви-әмиян сия�ты �осымшалар ар�ылы ж�зеге асырылады. Соны� 
ішінде аноним Telegram каналдар ар�ылы тарату �атты беле� алып отыр.

Нұрлан ҚОСАЙ

Көшелі елдің көшеті қурамауы қажет

&кімет Президентті� тапсырмасы бойынша 5 жыл ішінде елде 2 миллиард т�п а�аш 
егуі тиіс. Экология министрлігі айма� басшыларымен тізе �оса отырып, әр #�ірде 
�анша а�аш егілетінін на�ты аны�тап, іске кірісіп те кетті. Алайда б�л �аламат ізгі 
бастама �о�амды �уаныш�а б#лей алмады, тіпті назардан тыс �ал�андай. Оны� орнына 
биыл�ы жаз бойы халы� #сіп т�р�ан а�аштарды� аянышты халіне ала�даумен болды. 
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АЙМАҚAI  YNQQ

Бүгінде саны артқан жаңа ау-
данға қоныстанушылар мектеп 
пен қоғамдық к�ліктің қиындығын 
тартудай-ақ тартып келеді. Айту-
ларынша, 2020 жылдың маусым 
айында басталған нысанның аяқ-
талар түрі к�рінбейді. Құрылысы 
6 ай жүргізіліп, 6 ай қаңтарылып 
қалған. Кей отбасылар, тіпті жер 
телімін алып, үй салғандардың 
басым б�лігі енді білім ордасының 
жоғынан к�шіп келе алмай отыр. 
Шеткі аймақтың оқушылары қала 
мектептерінде оқып жүр. Ал Құры-
лыс басқармасының мамандары 
қаражаттың толық б�лінбеуінен 
білім ошағының биыл да біт пей-
тінін мәлімдеді. Енді балаларын 
алысқа тасымалдап әбігер болған 
тұрғындар құрылыстың созбалаңға 
салынғанына наразылық білдірді. 

– Пәлендей жылжып жатқан 
дүние к�ргенім жоқ. (йткені осы 

жерге кірпішті әкеліп жатады, бір 
қарасаң тиеп алып бара жатады. 
К�ше бетке қарағанда бірінші 
 қа баты біткен тәрізді, бірақ 
арғы жа ғында қабырға әлі тұр-
ған жоқ, – дейді тұрғын )бдуәли 
Қожамжар. 

Шағынауданның басым б�лігі 
к�пбалалы отбасылар болған-
дық тан олар мектеп жасындағы 
ба лаларына қала орталығында-
ғы мектепке жету үшін арнайы 
к�лік жалдауға мәжбүр. Биыл 
оқу жылы қайта дәстүрлі бола-
ды дегенді естіген олар «ең бол-
ма са, қоғамдық к�лікке қол жет-
 кізсек» дейді.

– Ақылы мектептің балала-
рымызды қатынататын к�лігі бар. 
Оның ақысы бала басына 7 мың 
теңге. Бір үйде 4-5 бала бар. Біреу-
дің қалтасы к�тереді, ал кей оқу-
шылар жолпұл таппай қиналып 

отыр. Сол себептен біздер қалалық 
әкімдікке қайта-қайта барып, тұр-
ғындар атынан арыз жазғаны мыз-
бен әзірге нәтиже жоқ, – дейді 
Жұлдыз Байдраманова. 

Құрылысы басталған білім 
ордасы 600 оқушыға арналған. 
Бұрын қаланың меншігінде бол-
ған нысан облыстық басқарма-
ның жауапкершілігіне �тіпті. Ал 
онда ғылар жаңа мектеп келер 

жылы ғана пайдалануға беріледі 
дегенді айтады.

– Мектеп құрылысына осы 
жылға 386 млн теңге қаржы б�лін-
ді. Негізінен бұл нысанның нор-
мативтік құрылыс ұзақтығы – 18 
ай. Былтыр 6 ай құрылыс жұ мыс-
тары жүргізілген. Келер жылғы 
құрылысына 270 млн теңге қарас-
тырылып отыр. Білім ордасының 
құрылысы 2022 жылы аяқталады 
деп жоспарланған, – дейді облыс-
тық Құрылыс, сәулет және қала 
құрылысы басқармасы басшы -
сының орынбасары Арнұр Нұр-
мағанбетов.

Жаңа ауданда қазір 5 мыңға 
жуық отбасы қоныстанған. Жер 
телімдері табысталған уақытта екі 
к�шесіне асфальт т�селіп, жарық-
тандырылған болатын. Жергілікті 
билік жыл �ткен сайын шағынау-
данның ажары кіріп, әлеуеті арта-
ды деп сендіргенімен, әзірге уәде 
күйінде ғана қалып тұр. 

Ерқанат С	РСЕНБАЙҰЛЫ, 
Қызылорда облысы

Мүгедектігі бар адамдар үшін 
әлеуметтік қорғаудың тиімді жү-
йесін жасау – мемлекеттің әлеу-
меттік саясатының басым бағыт-
тарының бірі. 2012-2018 жылдар 
аралығында елімізде мүгедек-
тердің құқықтарын қамтамасыз 
ету және �мір сүру сапасын жақ-
сарту ж�ніндегі үш кезеңдік іс-
шаралар жоспары іске асырылды. 
2019 жылы осы мақсатты діттеген 
Ұлттық жоспар қабылданды. 
Оның бағыттарының бірі – ке-
шенді қолжетімділік пен кедер-
гісіз орта, яғни ғимараттардың 
баршаға ыңғайлылығы. «Nur 
Otan» партиясының «Кедергісіз 
келешек» жобасы осы мақсатқа 
бағытталған. 

Бірақ к�ріп отырғанымыздай, 
шын мәнісінде бұл ретте назар 
аударатын түйткіл жетерлік. Сол-
түстік Қазақстан облысында мү-
гедектердің еркін жүріп-тұруына 
барлық жағдай жасалған деп айту 
қиын. «Nur Otan» партиясы об-
лыс тық филиалы жанынан құ-
рыл ған қоғамдық-партиялық 
мо ниторинг тобы мүшелері әлеу-
меттік маңызды нысандардың 
қолжетімділігін бағалау бары-
сында осыған әрдайым к�з жет-
кізіп жүр. Мониторинг тобының 
жетекшісі, партия филиалы саяси 
жұмыс б�лімінің меңгерушісі 
Гүлнар Халықованың айтуынша, 
әсіресе халыққа қызмет к�рсете-
тін дүкен, дәріхана, сауда үйі, 
базар, кинотеатр, мұражай, қо-
ғамдық тамақтану орындарында 

кемшілік к�п. «К�птеген ұйым-
дардың басшылары, шағын және 
орта бизнес субъектілері пандус 
пен шақыру қоңырауы болса 
болды деп ойлайды. Сол пандус-
тарының �здері к�п жағдайда 
талапқа сай емес. К�лбеу бұрышы 
ақылға қонымсыз. Нормативке 
сәйкес пандустың бойлық еңісі 5 
пайыздан аспауы тиіс, тар жер-
лерде 8 пайыз болуы мүмкін. Біз 
зерттеген нысандардың к�бінде 
бұл к�рсеткіш 12 пайыздан астам, 
кей жерлерде 20-40 пайызға дейін 
жетеді. Нағыз ұшу алаңы ма 
дерсіз. Мұндай пандусқа мінудің 
�зі машақат. Тұтқасы жоқ пан-
дустар бар. Шақыру қоңыраулары 
барлық нысандарға орнатыл-
маған, яғни қоларбамен келген 
мүгедек адам к�мекке адам да 
шақыра алмайды деген с�з. Мұн-
дайда шыны есікке орнатылуы 
тиіс ескерту белгілері, Брайль 
жүйесі бойынша бедерлі-нүктелі 
шрифтпен жасалған маңдай-
шалар, ақпараттық табло, так-
тильді бағыттағыштар, ыңғайлы 
тұтқалар, дыбыстық ескертулер, 
бейімделген дәретханалар туралы 
с�з қозғаудың �зі артық», - дейді 
Гүлнәр (міржанқызы. 

Мәселен, заңдылықтың сақ-
талуын қадағалауға тиісті аудан-
дық прокуратуралардың �здері 
заңды бұзып отырғанын т�рт жыл 
қатарынан жүргізілген монито-
ринг к�рсетіп берген. Атап айт-
қанда, Есіл аудандық прокурату-
ра сы мүгедектер үшін мүлдем 

қол жетімсіз: пандустың к�лбеу 
бұрышы – 20 пайыз, тұтқасы 
атымен жоқ, есіктері тар, қоларба 
сыятын жол жоқ, табалдырықтары 
биік, шақырту түймешесі тым 
жоғарыда орналасқан. Қызылжар 
аудандық прокуратурасында 
шақырту қоңырауы, екінші тұт-

қалары мүлдем жоқ. Мұнда да 
жоғарыда аталған кемшіліктер 
байқалады. Басқа аудандардың 
прокуратурасындағы жағдай да 
осыған ұқсас. Аудандық соттар-
дағы жағдай да аса мәз емес. Сот 
ғимараттары мүгедектерге бейім-
делмеген, пандустары норматив-
тен алшақ, сот отырысы залдары 
екінші қабатта орналасқан, оған 
қоларбамен к�терілу мүмкін емес 
екені түсінікті, қос есік орнатыл-
ған ғимараттар бар. 

Денсаулығы дімкәс мүгедек-
тер жиі баратын денсаулық сақтау 
нысандарының �здері олар үшін 
қолжетімді емес. Мониторинг 
тобы жетекшісі бұл ретте оң �з-
герістер бар болғанымен, шеші-

мін күткен мәселелер әлі де же-
терлік екеніне тоқталды. Атап 
айт қанда, мұнда да пандустар 
ес кертуден соң қайта жасалғаны-
мен, басым б�лігі әлі де сын к�-
термейді, к�тергіштер жоқ. 

Білім беру нысандарын ж�н-
деуге жылда қыруар қаржы б�-
лінгенімен, олардың қолжетімді-
лігі мәселесі назардан тыс қалып 
келеді. Нәтижесінде, білім беру 
нысандары басшылары �з күш-
терімен қисық пандустар орна-
татын к�рінеді. «Б�лінген қаржы 
мақсатты жұмсалуы тиіс екенін 
түсінеміз. Дегенмен «Сұрамаған 
балаға емшек жоқ» дегендей, 2012 
жылдан бері ғимаратты бейім-
деуге қаржы сұрауға болушы еді 
ғой», – деп налыды Гүлнәр (мір-
жанқызы. Мектептердің басшы-
лығы мұнда мүгедек балалардың 
келмейтінін алға тартатын к�-
рінеді. Дүкен, дәріхана иелері де 
осындай сылтау айтатынды шы-
ғарыпты.

Бәлкім, ғимаратқа бәрібір 
кіре алмайтынын білгендіктен 
бармайтын шығар? Бұл туралы 
ойланған адам жоқ сияқты. Ал 
бала кезінен сал ауырына ұшы-
раған Айсұлу жүріп-тұруы қиын 
болғандықтан к�п ғимараттарды 
айналып �тетінін жасырмады. 

«К�п жағдайда барғым келген 
жерлерге барудан бас тартуға 
мәжбүр боламын. (йткені �зді-
гімнен кіре алмаймын. Ал біреу-
дің к�мегіне жүгіне бергім кел-
мей ді», – деп күмілжіді ол. 

ЕСКЕРТУЛЕР ЕСКЕРУСІЗ 
ҚАЛАДЫ

«Мүгедектерді әлеуметтік 
қор ғау туралы» заңның 25-бабына 
сәйкес кәсіпкерлер мүгедектер-
дің кедергісіз жүріп-тұруына жағ-
дай жасауға міндетті. (кінішке 
қарай, шағын және орта бизнес 
�кілдері бұл талапты орындамай 
отыр. Ал мониторинг тобының 
ұсыныс тарына бәзбіреулер, тіпті 
пыс қырмайтын да к�рінеді. 

Бірнеше жылдан бері мониторинг 
жүр гі зіліп келе жатқанымен, к�п 
жер лерде «Баяғы жартас – бір 
жартас». 

«Кейбіреулер біздің ұсы-
ныстарымызға түсіністік таны-
тып, кемшіліктерін жоюға ты-
рысса, к�п жағдайда ескертулер 
елеусіз қалады. Прокуратура, сот 
сияқты мекемелерде кадрлар ро-
тациясы болып тұратындықтан, 
жаңа келген мамандар к�бінесе 
біздің ескертулерімізден хабарсыз 
болып шығады. Жаңадан келген 
маманға қайтадан басынан бастап 
барлығын тәптіштеп түсіндіруге 
мәжбүр боламыз. Мониторинг 
тобының келгенін жақтырмай, 
шу шығаратындар қаншама?! 
Бізді барлығы жарқын жүзбен 
қарсы алады деп айта алмай-
мын», – деді Гүлнар Халықова. 
Сондықтан ол «Атамекен» кә-
сіпкерлер палатасы, үкіметтік 
емес ұйымдар, қала және аудандар 
басшылығы шағын және орта 
бизнес �кілдерімен түсіндіру 
жұмыстарын жүргізсе, артықтық 
етпейді деген ұсынысын білдірді. 

Дегенмен мониторинг тобы-
ның жұмысы �з нәтижесін беріп 
те жүр. Мәселен, «Қазпошта» АҚ 
басшылығымен ұзаққа созылған 
келісс�здерден кейін аудандық 
филиалдардың к�пшілігіне к�-
тергіш құрылғылар орнатылып, 
есіктері кеңейтіліпті. Бірақ жұ-
мыс істемейтін к�тергіштер орна-
тылып, к�збояушылыққа да жол 
берілген. Кей филиалдарда еш-
теңе �згермеген, операция залына 
кіру мүмкін емес. Мұндайда 
айып  пұл салғаннан басқа амал 
жоқ. 

Тек әлеуметтік нысандар ғана 
емес, к�пқабатты үйлердің құ-
рылысы барысында да мүгедек-
тердің жағдайы ескерілсе деген 
тілек бар. (йткені қоларбамен 
подъезге кірген олар бірінші қа-
батқа к�теріле алмай қиналады. 
К�тергіштер орнатылса, оның 
жұмысын кім реттейді? (з ше-
шімін күткен түйткіл к�п. 

«ХХІІ-ХІХ ғасырларда са-
лынған Эйфель мұнарасы, Нотр 
Дам де Пари, Капитолий сияқты 
әлемдік архитектура ескерт кіш-
тері қолжетімділіктің жарқын 
мы  салы бола алады. Неліктен ке-
ңес заманында ғимараттарды бе-
йімдеу қолымыздан келмей отыр? 
Мүмкін емес нәрсе жоқ. Шындап 
қолға алсақ, барлығын да бе йім-
деуге боларды деп ой лаймын», – 
деді Гүлнәр (міржан қызы. 

�РКЕНИЕТТІЛІК 
ДЕҢГЕЙІ

Қоғамның мүгедектерге 
к�зқарасынан оның �ркениеттілік 
деңгейін аңғаруға болады. Біз 
�ркениетті қоғамда �мір сүріп 
жатқандықтан, мүгедектерге ке-
дергісіз орта қалыптастыру – ма-
ңызды міндеттердің бірі. Ерекше 
қажеттіліктері бар адамдар да 
басқалар сияқты оқу оқып, 
жұмыс істеп, дүкен аралап, мә-
дени нысандарға барып, �мірдің 
бар қызығын толығынан кешкісі 
келетінін түсінгеніміз ж�н. Сол 
үшін оларға барлығымыз жағдай 
жасауға тырысқанымыз артықтық 
етпейді. К�бінесе олар ғимаратқа 
кіру түгіл қоларбамен к�шеде 
жүруге де қиналып қалатыны 
жасырын емес. Қоғам белсендісі 
Роман Чудиновтің айтуынша, 
облыстық балалар стоматоло-
гиясының пандусы екі жерден 
сым тізбекпен құлыпталыпты. 
Мұның себебін тіркеу орнынан 
сұрағанымызда «Мұнда тұрған 
ештеңе жоқ. Сымды ілгектен 
алып тастап кіре беруіне болады» 
деген жауап алдық. «Бұл қо лар-
бамен келген мүгедектің қолынан 
келмейді. Астыңғы сымнан �тті 
делік. Ал пандустың биігіне шы-
ғып, қай жерден ұстанбақ? Қа-
лайша екінші ілмекті шешпек? 
Міне, біздің қаламыздағы қолже-
тімділіктің сиқы осындай», – деп 
Роман Чудинов ренішін жасыр-
мады. Қоғам белсендісімен бірге 
мемлекеттік әлеуметтік меди-
циналық сақтандыру филиа-
лының ғимаратына барғанымызда 
да к�птеген кемшіліктер бар еке-
ніне куә болдық. «Ақ отау, аузы-
мұрны жоқ отау» дегендей, тіпті 
мекеменің аты жазылған маң-
дайша  да жоқ. Дәретханасы бе-
йім делмеген, тактильді бағытта-
ғыштар, шыны есіктердегі сары 
д�ңгелектер жоқ. Мекеме бас-
шылығы бұл мақсатқа елордадағы 
бас мекеме қаржы б�лмегенін, 
ғимаратты жалға алғандарын ай-
тып ақталды. 

Облыстық Жұмыспен қам-
туды үйлестіру және әлеуметтік 
бағдарламалар басқармасының 
мәліметінше, 2021-2025 жылдар 
аралығында облыста 1 295 ны-
санды қолжетімділік норма ла-
рына сәйкестендіріп, бейімдеу 
жоспарланған. Соның 259-ы 
биыл ретке келтірілмек. 

Роза Ш	КЕН,
Солтүстік Қазақстан облысы

МҮГЕДЕК ҚАЙТІП КҮН КӨРЕР?

2015 жылы �аза�стан мгедектерді� ���ы�ы туралы конвенцияны ратификацияла�ан 
болатын. Оны� талаптарына сәйкес, жарымжан жандар шін барлы� �имарат пен к%лік 
�олжетімді болуы тиіс. Шын мәнінде солай ма? Солтстік �аза�стан облысында�ы 
жа�дай�а �іліп к%рдік.

«Мүгедектерді әлеуметтік қор ғау туралы» заңның 
25-бабына сәйкес кәсіпкерлер мүгедектер дің кедергісіз 
жүріп-тұруына жағ дай жасауға міндетті. �кінішке 
қарай, шағын және орта бизнес #кілдері бұл талапты 
орындамай отыр. Ал мониторинг тобының ұсыныс та-
ры на бәзбіреулер, тіпті пыс қырмайтын да к#рінеді. 
Бір неше жылдан бері мониторинг жүр гі зіліп келе жат-
қанымен, к#п жер лерде «Баяғы жартас – бір жартас». 

Вакцина құжатын 
20 мың 
теңгеден сатқан

(скеменде жал�ан вакцина ��жатын әзірлеп, 
сатумен айналыс�ан 5 адам �сталды. Об лысты� 
Полиция департаментіні� тарат�ан мә ліметте-
ріне сйенсек, бе сеуді� екеуі – дәрігер, шеуі – 
азаматты� т�л�а. Олар �а лада�ы емхана лар-
ды� бірінде азаматтар�а медици налы� ��жат 
дайында�ан.

Ол үшін 20 мың теңге алып отырған. Ал жалған құжатты 
қалтасына басып, жалғанды жалпағынан басып жүрген 
тұрғындарға, тіпті медициналық мекемеге барудың қажеті де 
болмаған. Делдалдардың әрқайсысы �зіне 2-3 мың теңгеден 
қалдырып, ақшаның негізгі б�лігін дәрігерлерге жіберген. Қазір 
осы іске қатысты тергеу шаралары жүргізіліп жатыр. Осындай 
оғаш әрекетке барған медицина қызметкерлері тек 20 азаматқа 
ғана жалған вакцина құжатын жасап бергенін мойындаған. 
Алайда құқық қорғау саласының мамандары бұл к�рсеткіш 
бұдан да к�п болуы мүмкін екенін айтады. «ҚР ҚК-нің 385-бабы 
бойынша жүзеге асырылатын сотқа дейінгі тергеу шеңберінде 
медицина қызметкерлерінің және оларға к�мек к�рсеткен 
тұлғалардың іс-әрекеттеріне тиісті процессуалды баға берілетін 
болады. Қазір тергеу амалдары жалғасуда, вакцинация 
паспортының мәліметтерін осындай жалған және заңсыз 
жолмен алған барлық азаматтар анықталып, олардан жауап 
алынып жатыр», – дейді облыстық Полиция департаменті 
бастығының орынбасары Талғат Шаяхметов. 

А.	БІЛ,
�скемен қаласы

«Бәйтерек» тұрғындары мектепке зәру

Осыдан он ша�ты жыл б�рын т�р�ын й салу шін жер 
кезегіндегі азаматтар�а �ызылорда �аласынан инфра-
��рылымы тартыл�ан жер лестіріліп, «Бәйтерек» атты 
жа�а ша�ынаудан пайда болды. Сонымен �атар осы ау-
дан�а «(тем�ратов» �айырымдылы� �оры ар�ылы 100 й 
т�р�ызылып, пәтер кезегінде т�р�ан к%пбалалы отбасы-
лар мен жал�ызбасты аналар�а уа�ытша пайдалану�а 
берілген. 



«Адамнан айла аспайды» 
дегенді білуші едік. Осы к�ні 
ойында�ысын іске асыру �шін 
пара бергісі келгеннен де, 
пара ал�ысы келетін а�жа-
�алы лардан да айла аспайтын 
болды. Б�рын к�біне ж�рт па-
раны тек а�шалай беретінін 
білетін. Со��ы кездері �згеше 
жолын тауып, заттай беретін 
әдет шы�ты. Енді жем�ор-
ларды� жемсауы авток�ліктен 
бастап, �са� мал, балы�, м�-
лік, тіпті сиырды� тезегімен де 
толы�атын болды. Біра� пара 
беруді� т�рі ауысты екен деп, 
оны� жазасы же�ілдей ме? 

Мадияр ТӨЛЕУ  

ТЕЗЕККЕ МҰҚТАЖ 
�КІМ ДЕ БАР 

Соңғы бесжылдықта шенді-
қараларда осындай бір ерекше 
үрдіс шықты. Ауызбастырыққа 
ақша алмай, заттай мүлік сұрайды. 
Шамасы, ақша болмаса, заттай 
алғаным пара болмайды деп ойласа 
керек. Бірақ параның �зі түрлен-
десе де, тегі сол қалпында қалаты-
нын білсе керек. Шенеуніктің 
алдына біреу бір мақсатпен келеді, 
ол мақсаты іске асуы үшін ақша 
бере ме, не үйіне азық-түлік апа-
рып бере ме, бәрібір пара санатына 
жатқызылады. Қой немесе ұсақ 
малды қойшы, бұқтырылған ет, 

қап-қап сиырдың тезегі дейсіз бе, 
біздің жемқорлардың араны зат 
талғамайтындай. Кез келген зат 
берем десең де қолыңды қайтар-
майды.

2019 жылы Рудный қалалық 
құрылыс б�лімінің басшысы тен-
дер ді құны 10 миллионнан асатын 
қымбат авток�лікке айырбастаған. 
Ал Шығыс Қазақстанда полиция 
б�лімінің бастығы ұрылардың 
артын жабамын деп ауызбас-
тырыққа балық сұраған екен. Ал 
Ақмола облысындағы аудан әкім-
дерінің бірі жерді жалға алу мер-
зімін ұзартқаны үшін ұсталып еді. 
3 ірі қара мал мен екі жылқы әкім-
нің тақиясына тар келіп, 650 мың 
теңге қоса сұраған к�рінеді. Бұдан 
б�лек, Ақсай ауылдық округінің 
әкімі қайбір жылдары сиырдың 
тезегін пара ретінде алып, елге 
масқара болғаны есімізде. 2015 
жылы Семейдегі әскери мектептің 
директоры пара ретінде бірнеше 
банкі бұқтырылған ет алған. 2014 
жылы Атырау облысындағы шенді-
лердің бірі сыйақыға 150 литр жа-
нар майдың талонын алып, жазаға 
тартылған. Параны бар болғаны 
ұсақ затпен алды екен деп жазадан 
сытылып кетіп жатқандары жоқ. 
2017 жылы Семейде параны етпен 
алған білім б�лімі басшысының 
орынбасарына сот үкімі шыққан 
еді. 54 жастағы Сара Елеусізоваға 
сот 9 миллион теңге айыппұл 
салып, бостандыққа жіберген еді. 

Мұнымен қоймай, жеке мүлкінің 
бәрі тәркіленіп, �мір бойы мемле-
кеттік қызметтен аластатылған 
болатын. Оқиға былай болған. 
Елеусізова бір балабақша есепші-
сінің 9 айлық есеп-қисабын еш 
кедергісіз жауып бермек болған. Ол 
үшін бар болғаны 5 келі етті үйіне 
жеткізіп беруін сұраған. Шенді 
тағы бір адам ға мектеп игілігіндегі 
авто бусты алып бермекке ұмтыл-
ған. Бұл қызметіне әуелде 15 тонна 
к�мір сұрап, кейін ойынан айны-
ған ол 120 мың теңге жететінін 
айт қан.  Сол ақшаны жұмыс 
орнын  да алып жатқан сәтте жем-
қор  лыққа қарсы қызмет �кілдері 
қолға түсірген еді. 

2019 жылы «Астана су арнасы» 
мекемесінің бұрынғы басшысы 
пара орнына 3 б�лмелі пәтер алған. 
Сот шешімімен Уәлихан Досаев 7 
жылға түрмеге қамалған болатын. 
Осылай бір келісімге қол қою үшін 
ақы аламын деп бас бостандығынан 
айырылған еді. 

ПАНДЕМИЯ ПАРА ТҮРІНЕ 
�СЕР ЕТТІ МЕ? 

Пандемияның пара к�леміне де 
әсер еткенін сараптамалық орта-
лық тар жиі айтып жүр. 2019 жылы 
жемқорлар �з қызметі үшін 500 
теңгеден жарты миллионға дейін 
ақша сұраса, биылғы сома одан екі 
есе аз к�рінеді. 

– Жыл басында пара беруге 
қатысты сауалнама жарияладық. 

«Жемқорлыққа не себеп болды» 
дегенге респонденттер 30-дан аса 
себеп к�рсетеді. Олардың жарты-
сы нан к�бі: «Осылай ыңғайлы, 
мәселені тезірек шешуге болады» 
деп жауап берген. 8 пайыздан аса 
қатысушы «Басқа амал жоқ еді» 
деген. Осылай респонденттер 
мәселені тезірек шешу үшін «пара 
беруге дайын» екенін к�рсетті, – 
дейді Transparency Kazakhstan 
қоғамдық қорының атқарушы 
директоры Ольга Шиян.

Еліміз Біріккен Ұлттар Ұйымы-
ның Сыбайлас жемқорлыққа 
қарсы конвенциясын ратифи-
кациялап, халықаралық құқық 
нор ма ларын негізге алып, сыбай-
лас жемқорлықтың алдын алуға 
және оған қарсы күреске бағыт-
талған тиімді құқықтық шараларды 
әзірлеуге және қолдануға ниет 
білдіргені белгілі. Біріккен Ұлттар 
Ұйымының 2003 жылғы 31 қазанда 
қабылданған Сыбайлас жемқор-
лыққа қарсы конвенциясында 
сыбайлас жемқорлықтың алдын 
алу және оған қарсы күрес сала-
сын дағы қызметті сипаттайтын 
халықаралық тәсілдер мен стан-
дарттар анық к�рсетілген. Онда 
параны құнына қарамастан заттай 
беру не алудың кәдімгі ақшалай 
алынатын парадан еш айырмасы 
жоғы айтылады. Сондықтан пара 
түрленгенімен, оның түпкі негізі 
бәрібір жазадан құтылуға септес-
пейді.

Жалпы, елімізде 2 мың теңгеден 
жоғары сомадағы сыйақы пара 
болып есептеледі. Бұл жолы біздің 
назарға іліккені, тек майда-шүйде 
фактілер. Яғни, бергі жағын шолып 
отырмыз. Ал «түйені түгі мен жұта-
тындар» туралы тақырып б�лек 
болмақ. Сыбайлас жемқор лыққа 
қарсы іс-қимыл агенттігінің мәлім-
демесіне сүйенсек, «корруп цио-
нерлер к�біне параны ақшалай 
алады. Қолма-қол алмағанымен, 
банк карталарына аударған жағ-
дайлар жиі кездескен. Сыйақыны 
букмекерлік  кеңселердегі логин-
дарына аударуға �тініш жасай-
тындар да к�п. Оған қоса, гүл са-
ла   тын қымбат ваза, ұялы телефон, 
н�мірге баланс аудару, мал-мүлік 
түрінде жемқорлыққа барған 
фактілер бар». Бір байқа ғанымыз, 
соңғы жылдары осы пара беру 
түрлерінің ішінде заттай ұсыну к�-
бейіп барады. Оның қыл мысты 
жасыру жолы тәрізді әрекет екенін 
аңғару қиын емес. Eйт кенмен, 
пара тек ақшаға тірел мейді.
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Пара берудің түрі 
АУЫСЫП БАРА МА?

Автокөлік ұрлығы азайып келеді

Теннисшілер турнирде 
бақ сынайды

Орал т�р�ыны 21 жаста�ы 
Эльдар (абдуллин битбокс-
тан А)Ш-та �ткен жарыста 
әлем чемпионы атанды.

Eлем чемпионатының бар-
лық үш кезеңі онлайн режимде 
�ткен. Эльдар финалға ұсынған 
шығармасын бірнеше рет қайта-
лап жазуға мәжбүр болған. Hйт-
кені оған желідегі проблемалар 
себеп болған. Бірақ бұл жас та-
лант қа кедергі келтірмеген екен. 
Осылайша, ол бірінші орын үшін  
500 доллар ақшалай сыйлық пен 
келесі чемпионаттарда қаты-
сушы ларды бағалау мүмкіндігіне 
ие болды.

Эльдар битбоксты  YouTube 
к�мегімен 2015 жылдан бастап 
үйренген. Алғашқыда ата-анасы 
қарсы болған. Кейінірек бала-

лары ның �неріне қолдау к�р-
сетіп, рұқсатын берген.

«Менің музыкалық білімім 
жоқ. Бала кезімнен бір нәрсемен 
айналысқым келді. Бимен, 
вокал мен айналыстым. Бірақ 
басқа дүниені қалайтынымды 
түсіндім. Кейін ойламаған жер-
ден YouTube-тағы битбоксшылар 
видеосына тап болдым. Ол кезде 
бұл салада Қазақстанда ешкім 
жоқ еді. Мен осы салада бірінші 
болуды ойладым. Осы ой маған 
мотивация берді», – деген екен 
Эльдар сұхбатының бірінде.

Қазір ол студент. Мамандығы 
– ағылшын тілі мұғалімі. Сон-
дай-ақ ол оқу орталығында сабақ 
береді.

                  А. ЖОЛДАС

Битбокстан әлем 
чемпионы атанды

Қазақстан теннис феде-
рация сының баспас�з қызметі 
мәлімдегендей, аталған тур-
нирде рейтингілері жоғары, 
белгілі ойыншылар бақ сынай-
ды. Айталық, әлемнің 19-ракет-
ка сы, чилилік Кристиан Гарин, 

рейтингте 24-сатыдағы ресейлік 
Аслан Карацев, сондай-ақ сер-
биялықтар Филипп Крайнович 
пен Душан Лайович бар. Hткен 
жылғы Astana Open чемпионы, 
аустралиялық Джон Мильман, 
франциялық Бенуа Пер, италия-
лық Лоренцо Музетти, америка-
лық Маккензи Макдональд 
және басқалар елордаға ат басын 
бұрады. 

Қазақстан атынан әлемнің 
37-ракеткасы Александр Буб-
лик тен басқа Михаил Кукушкин, 
Андрей Голубев, Александр 
Недовесовтерге қоса жас тен-
нис шілер �нер к�рсетеді.

           Айбике ЖАНАСЫЛ

Елордада 19-26 �ырк�йек аралы�ында  Astana Open ATP 
250 турнирі �теді. Жарыс �арса�ында федерация  
�атысушыларды� алдын ала тізімін жариялады. 

Жадыра МҮСІЛІМ 

Eйтсе де, құқық қорғау қызмет-
кер леріне к�лік ұрлығының алдын 
алу және ашу бойынша ерекше 
міндеттер жүктелген. Қазір ұрлан-
ған к�ліктерді анықтау бойынша 
тұрақты негізде жедел-іздестіру 
және алдын алу  іс-шаралары тұ-
рақ ты түрде жүргізіледі. ІІМ Кри-
ми налдық полиция департаменті 
бастығының орынбасары Қанат 
Нұрмағамбетов жақында ғана 
�ткен «Автомобиль» іс-шарасына 
5 мыңға жуық полиция қызметкері 
жұмылдырылғанын айтты. Соның 
арқасында 118 авток�лік ұрлығы 
ашылған. Сондай-ақ 433 пост, 
оның ішінде к�ршілес елдермен 
шекаралас аудандарда 62 пост 
қойылды. Үш мыңнан астам к�лік 
ж�ндеу орталығы, жекеменшік 
автошеберханалар, к�лік тұрағы 
кооперативтері мен автотұрақтар 
тексеріліп, нәтижесінде 61 ұрлан-
ған авток�лік анықталған. 

Ал жалпы жыл басынан бері 
к� лік ұрлаумен айналысқан бір-
неше қылмыстық топ әшкере-
леніпті. «Қабылданған іс-шаралар-
дың нәтижесінде биыл к�лік 
ұрлығының 13,3, ал к�лікті айдап 
кету қылмысының 17,8 пайызға 
т� мен дегені байқалады. Жыл 
басы нан бері авток�лік ұрланғаны 
үшін 749 адам, оның ішінде 17 
қылмыстық топ ұсталды», – деді 
Қанат Нұрмағамбетов.

Сондай-ақ ол к�лік иелеріне 
қарапайым қауіпсіздік нормаларын 
сақтауға кеңес берді. Айтуынша, 
к�лік есігін ашық қалдырмау, түнде 
к�лікті гаражға немесе күзетілетін 
автотұраққа қою, ұрлыққа қарсы 
дабыл жүйесін орнату, к�лік ішінде 
бағалы заттар мен құжаттар қал-
дыр мау, жеке тұлғадан автомобиль 
сатып алған кезде құқық белгілеуші 
құжаттарын беруді талап ету қажет.

Бұдан б�лек, қабылданып жат-
қан шараларды жетілдіру мақса-
тында министрлік тұрақты негізде 
бірқатар ұйымдас тырушылық 
және заңнамалық бастаманы іске 
асырып жатыр. ІІМ-нің бастамасы 
бойынша, Қылмыстық кодекске 
қыл мыстың ауыр түрлеріне «бірне-
ше рет» және «заңсыз кіру» саралау 
белгілерін жатқызу б�лігінде 
түзетулер енгізілді. Бұл татуласуға 
байланыс ты күдікті адамдардың 
жауапкер шіліктен кету мүмкіндігін 
болдыр мауға және жаза мерзімін 
ұлғайтуға мүмкіндік береді. Ішкі 
сауда ереже леріне де біраз �згеріс 
енгізілуі мүмкін. Бұл бойынша 
мамандан дырылған дүкендерде 
сатып алу-сату шартын міндетті 
түрде жасап, қосалқы б�лшектер 
суретке түсірілу керек болады. 
Талапқа бағынбаған жағдайда 
сатушыға айыппұл салынады. 

К�лік ұрлығын азайтуда бейне-
бақылау камераларының да к�мегі 
к�п тиеді екен. Қазір тұрғын 
үйлердің аулаларында 44 мың бей-
не бақылау камерасы бар, 22 
мыңын тұрғындар �здері қойғыз-
ған. Айтпақшы, Mercedes, Toyota, 

Мазда, BMV, Volkswagen және 
Lexus к�ліктері жиі қолды болатын 
к�рінеді. Ал к�лік ұрлау шылар 
Алматы қаласы, Алматы және 
Қостанай облыстарында к�п. 

Бір ғана елорданың �зінде 
былтыр 81 к�лік ұрлау фактісінің 
72-сі ашылған. Ал биыл ұрланған 
77 к�ліктің 68-ін ашқан полицейлер 
сатып алушыларға бірнеше кеңес 
береді. «Ұрланған к�ліктердің 
к�бінде дабыл түймесі  жоқ. 
Екіншіден, ресейлік к�ліктер к�п 
қолды болады. Hйткені оларды 
сатқан кезде ешқандай құжат керек 
емес. Сақтандыру арқылы сата 
береді. Сондықтан к�рші елден 
к�лік сатып алатын кезде міндетті 
түрде тексеріп алуға кеңес береміз. 
Сатып алған авток�лік Ресей Феде-
рациясында іздеуде тұрған болуы 
мүмкін.  Сол үшін нақты иесімен 
кездесіп, �з қолынан алмай тұрып, 
әркімге сене беруге болмайды, – 
дейді Нұр-Cұлтан қаласы ПД 
Криминалдық полиция басқар-
масы ның аға жедел уәкілі Нұрлан 
Қаратаев.

«Автомобиль» іс-шарасы кезін-
де қаладағы автоб�лшектер сату 
орындарын тексерген құқық қор-
ғау қызметкерлері 5 к�лік ұрлығын 

ашыпты. Оның екеуі бірнеше жыл 
бұрын қолды болған к�ліктер.  
Деген мен жасалған к�лік ұрлығы-
ның к�бі қасақана емес, заңсыз 
айдап әкету бойынша тіркеледі 
екен. «Ашық тұрған к�лікті мас-
тық пен айдап әкету, сосын к�лік 
ж�ндейтін орындарға сеніп тап-
сыр ған авток�ліктерді иесінің 
рұқсатынсыз тізгіндеп кету жағ-
дайы жиі тіркеледі. Сондай-ақ 
авток�ліктің б�лшектерін ұрлау 
фактісі к�бейгені рас. Бұл жерде 
к�лікті жалға алушылар б�лшек-
терді сатып, ауыстырып жібереді. 
Сондықтан жалға берушілерге 
айтарымыз, к�ліктеріне GPS ор-
нату керек. Сол арқылы к�лікті 
жалға алушылардың әрекетін біліп 
отыру оңай.  Бізде былтыр дабыл 
түймесі бола тұрып к�ліктерін 
ұрлатқан екі факті тіркелген. Бірақ 
бұл қылмыстың артында к�лік 
иелерінің �здері тұрғаны белгілі 
болды. Себебі олар кредитті т�ле-
меу үшін осындай әрекетке барған. 
Бірнеше жылдан бері ашылмай 
келе жатқан к�лік ұрлау қылмыс-
тары да бар. Қылмыс ашылмай, 
ондай істер жабылмайды», – деп 
атап �тті Нұрлан Қаратаев.

)��ы� �ор�ау органдарына к�лігін �олды �ыл�андар жиі 
ж�гінеді екен. Жасыратыны жо�, авт�к�лік �рлы�ы �о�амда 
�лкен резонанс тудыратын �ылмыстарды� біріне айналды. Есте 
болса, 2014 жыл�ы Сочи Олимпиадасыны� �ола ж�лдегері, 
2013 жыл�ы ;лем чемпионатыны� к�міс, 2015 жыл�ы ;лем 
чемпионатыны� �ола ж�лдегері Денис Тенні� �ай�ылы �азасын 
ж�рт әлі к�нге �мыт�ан жо�. Одан бері біраз жыл �тсе де, к�лік 
�рлайтындар�а ��ры� салу �иын болып т�р.

Айдар Қадырхан қола алды

)аза�станды� боксшы 
Айдар )адырхан бокстан 
Дубайда (БА;) Жастар және 
жас�спірімдер арасында�ы 
Азия чемпионатында екінші 
сайысын �ткізді.

Қадырхан 48 келіге дейінгі 
сал мақ дәрежесіндегі жас-
�спірім дер турнирінің (2005-
2006 жылдар) жартылай фи-
налында үндістандық Рохит 
Чамо ли мен кездесіп, судьялар-
дың шешімімен жеңіліп қалды. 
Осылайша, Айдар Қадырхан 

жас �спірімдер біріншілігінің 
финалына шыға алмай, қола 
жүлдеге ие болды. Айта кетейік, 
турнирдің алғашқы күндері Қа-
дыр хан �збекстандық Абдурасул 
Абдурасуловты жеңген еді. Ду-
байда жас�спірімдер турнирімен 
қоса жастар арасындағы жарыс 
та �тіп жатыр. Мұнда да қазақ-
стандық спортшылар барлық 
салмақ дәрежесінде бәсекеге 
түседі.

А. ЖАНАСЫЛ
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